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ÎNVIEREA DOMNULUI ISUS

Învăţătura despre Înviere a fost şi este cea mai minunată învăţătură, esenţa Evangheliei şi a evangheliştilor care ne prezintă 
cele trei învieri săvârşite de Domnul Isus: fiica lui Iair (Marcu 5), fiul văduvei din Nain (Luca 7), Lazăr din Betania (Ioan 11). 

Toate aceste trei învieri făcute de Hristos ne arată „desluşit” că Domnul Isus are puterea să învieze pe cineva care a murit 
cu puţin timp înainte, a doua zi, sau chiar a patra, când deja semnele morţii erau evidente (Ioan 11:39).

Mesajul Învierii este acela al biruinţei asupra morţii, realitate pe care niciun om nu o poate nega. Învierea dă lucrării şi morţii 
Domnului semnificaţia pe care Dumnezeu Tatăl a conceput-o „în El Însuşi” în planul de mântuire. Este, în acelaşi timp, o 
reflexie a nepreţuitei valori a mântuirii şi a fericitei nădejdi a oricărui om care Îl primeşte în inimă pe Domnul.

În vinerea răstignirii, morţii şi îngropării Domnului, toate speranţele acelora care Îl urmaseră s-au sfârşit. Întristarea le 
copleşise atât inimile, cât şi „ochii credinţei”.

Câte speranţe nu îşi făcuseră cu privire la ce vor fi alături de El. Dar aşa cum soarele apune şi urmează înserarea şi noaptea, 
tot aşa gândurile ucenicilor de mărire, poate chiar la stânga sau la dreapta Lui, mai întâi s-au estompat, în timpul judecării şi 
condamnării, pentru ca apoi să dispară odată cu răstignirea, moartea şi îngroparea.

Nimic din ceea ce le spusese în trecut despre El ucenicii nu mai aveau putere să le readucă în prezentul pe care ei îl vedeau 
ca pe un sfârşit! Tocmai de aceea, cuvintele „Pentru ce căutaţi între cei morţi pe Cel ce este viu?” (Luca 24:5) a îngrozit pe femeile 
care în ziua întâi a săptămânii s-au dus la mormânt şi au găsit piatra răsturnată de la intrarea în el.

Cu toate că ele văzuseră cum El fusese pus în mormânt, cum piatra a astupat intrarea, nu era timpul potrivit ca inima lor să 
înţeleagă valoarea şi semnificaţia expresiei pe care împăratul David, călăuzit de Duhul Sfânt o spune în Psalmul 16: „Căci nu vei 
lăsa sufletul meu în Locuinţa morţilor, nu vei îngădui ca preaiubitul Tău să vadă putrezirea.”

Odată cu Învierea Domnului Isus, toţi aceia care au crezut, cred şi vor crede în El, nu vor mai fi robiţi de frica de moarte, 
deoarece Hristosul Cel Viu şi Înălţat la Cer este dovada clară a împlinirii planului lui Dumnezeu cu privire la mântuirea prin 
credinţa în Fiul Său.

Prin Înviere, Domnul a biruit moartea, deoarece nu ea trebuie să aibă ultimul cuvânt! Din slava cerului, Biruitorul morţii 
ne încredinţează de această realitate ultimă: „Cel viu. Am fost mort, şi iată că sunt viu în vecii vecilor. Eu ţin cheile morţii şi ale 
Locuinţei morţilor.” (Apocalipsa 1:18).

Chiar dacă în trupul acesta, suferinţa, durerea, încă ne ating, să fim pe deplin încredinţaţi că „suferinţele din vremea 
de acum nu sunt vrednice să fie puse alături cu slava viitoare, care are să fie descoperită faţă de noi.” (Romani 8:18), iar printr-o 
credinţă vie, trăită zi de zi, mărturisim că suntem plini de o bucurie care nimeni şi nimic nu o poate lua din inimile noastre 
cu privire la toţi aceia care au murit până acum, dar au crezut în El: „Căci dacă credem că Isus a murit şi a înviat, credem şi că 
Dumnezeu va aduce înapoi împreună cu Isus pe cei ce au adormit în El.” (1 Tesaloniceni 4:14).

Iar cu privire la noi, sau poate la generaţia care vine, „cei vii, care vom rămâne până la venirea Domnului” (1 Tesaloniceni 
4:15) se va întâmpla exact ceea ce Scriptura ne descoperă, fără urmă de tăgadă: „Căci Însuşi Domnul, cu un strigăt, cu glasul unui 
arhanghel şi cu trâmbiţa lui Dumnezeu, Se va coborî din cer şi întâi vor învia cei morţi în Hristos. Apoi, noi cei vii, care vom fi rămas, vom 
fi răpiţi toţi împreună cu ei în nori, ca să întâmpinăm pe Domnul în văzduh; şi astfel vom fi totdeauna cu Domnul.” (1 Tesaloniceni 
4:16-17).

Hristos a înviat şi este viu în vecii vecilor!

 Virgil ACHIHAI



„Cine este acesta?”
Matei 21:10c

Apropierea de o persoană supusă lui Dumnezeu poate genera multă emoţie şi chiar entuziasm. Unii se pot 
exprima prin declaraţii pline de convingere cu privire la identitatea şi misiunea acelei persoane. Astfel de 
reacţii întâlnim la cei care au fost prezenţi la intrarea Domnului Isus Hristos în Ierusalim. Dar, cu toate 

acestea, peste puţină vreme, realitatea acestei experienţe înălţătoare din viaţa lor, nu i-a împiedicat să strige „la 
moarte cu omul acesta ... răstigneşte-L, răstigneşte-L!” (Luca 23:18, 21). Ce diferenţă de atitudine între cele două 
momente! Prejudecăţile i-au împiedicat să vadă Adevărul. 
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Oare era pentru prima dată când 
Domnul Isus Hristos intra în Ierusalim? 
Cu siguranţă că nu. Atunci care sunt 
motivele care au făcut ca, de această 

dată, intrarea Lui să fie mai specială decât altă 
dată şi să îi determine pe scriitorii Evangheliei să 
o marcheze în scrierea lor? În cele ce urmează 
vom încerca să scoatem în evidenţă acele aspecte 
legate de viaţa Domnului Isus care să aducă lumina 
necesară înţelegerii valorii acestui eveniment pentru 
că nimic din ceea ce s-a întâmplat în viaţa Domnului 
Isus nu a fost de fapt întâmplător.

Dumnezeu a pregătit cu mult timp înainte, prin 
profeţi, pe poporul evreu, privitor la nădejdea venirii 
Trimisului Său Mesia. Acesta avea să aducă eliberarea 
poporului, o eliberare din lanţurile păcatului, fără de 
care nimeni nu ar fi putut nădăjdui să se apropie de 
Dumnezeu. Apariţia Sa a avut loc potrivit cu planul 
lui Dumnezeu şi la timpul hotărât de Dumnezeu, 
astfel încât oamenii subjugaţi de păcat să fie eliberaţi 
(Galateni 4:4-5).

Legătura poporului evreu cu Dumnezeu, la fel cu 
istoria umanităţii în general, a fost caracterizată 
de neascultare şi răzvrătire, cu scurte episoade 
de trăire în ascultare şi supunere. Putem observa 
un ciclu format din perioade în care poporul este 
disciplinat prin intermediul popoarelor păgâne, 
ajungându-se chiar la robie; întoarcerea lor din 
robie a generat un scurt reviriment în ceea ce 
priveşte împlinirea standardului lui Dumnezeu de 
viaţă şi credinţă; după aceea, au urmat aproximativ 
patru sute de ani în care poporul nu a mai primit 
nicio profeţie din partea lui Dumnezeu, perioadă 
ce coincide din punct de vedere istoric cu multe 
frământări şi cuceriri succesive pe care diferitele 
imperii, care au strălucit pe firmamentul istoriei, 
le-au provocat poporului evreu. Astfel, speranţa 
Trimisului lui Dumnezeu, Mesia, care va aduce 
eliberare, a avut pentru contemporanii Săi evrei 
valoarea unei eliberări politico-sociale, deoarece 
aceasta, credeau ei, era necesitatea lor cea mai 
importantă.

În schimb, de-a lungul întregii istorii, Dumnezeu a 
promis o eliberare care depăşea graniţele geografice 
şi temporale ale existenţei umane, o eliberare 
care avea în vedere intrarea într-o relaţie nouă cu 
Creatorul Său.

Î
n acest punct, trebuie făcută o precizare care are 
valabilitate din cele mai vechi timpuri ale istoriei 
omenirii şi până în perioada contemporană. 
Capacitatea omului de a pătrunde înţelesul 

mesajului lui Dumnezeu este limitată de realitatea 
vieţii de zi cu zi pe care acesta trebuie să o trăiască 
şi să o interpreteze. În situaţia de faţă, venirea 

Domnului Isus pe pământ, cu misiunea de eliberare 
a poporului Său, a fost văzută de către aceştia ca 
o acţiune politico-socială de dezrobire de sub 
dominaţia romană şi nicidecum ca una de eliberare a 
rasei umane de sub robia mult mai grea a păcatului. 
Pentru cititorul Bibliei din zilele noastre, misiunea de 
a interpreta şi înţelege ceea s-a întâmplat în trecut 
este mai uşoară, deoarece acesta are la dispoziţie 
mult mai multe date şi fapte; dar oare va fi el capabil 
să aibă aceeaşi claritate atunci când va trebui să 
interpreteze evenimentele care urmează în istoria 
de răscumpărare a omenirii? Acest aspect rămâne 
de analizat de generaţiile care vor veni, dar realitatea 
că „gândurile Mele nu sunt gândurile voastre şi căile 
voastre nu sunt căile Mele” (Isaia 55:8 ), ar trebui să îl 
smerească pe cel care vrea să înţeleagă gândurile lui 
Dumnezeu şi să umble în căile Lui.

Întruparea Domnului Isus are loc tocmai sub aceste 
auspicii ale eliberării poporului Său de păcatele 
sale (aşa după cum îl anunţase îngerul pe Iosif, 
logodnicul Mariei), dar evenimentele ulterioare vor 
dovedi incapacitatea celor care au fost martori 
oculari ai evenimentelor de atunci, de a înţelege 
această misiune şi de a se comporta în consecinţă. 
Putem observa condiţia omului prins în vâltoarea 
evenimentelor şi orbit de ele într-un asemenea 
grad încât devine incapabil să înţeleagă că se află în 
prezenţa lui Dumnezeu şi trăieşte nişte evenimente 
unice, irepetabile şi cu consecinţe decisive în ceea ce 
priveşte destinul etern al omului.

Când este analizată interacţiunea Domnului 
Isus cu contemporanii Săi, poate fi 
observată reticenţa oamenilor de a crede 
că El este Acela pe care ei Îl aşteptau. 

Chiar cei din familia Lui Îl tratează cu asprime şi 
încearcă să-L determine să renunţe la ceea ce face 
şi să se întoarcă acasă. Această atitudine nu trebuie 
înfierată cu prea mare asprime din cel puţin două 
motive: în primul rând, este greu pentru cineva să 
accepte că Cel cu care a mâncat la aceeaşi masă şi 
a dormit în aceeaşi casă, deodată Se declară ca fiind 
Fiul lui Dumnezeu; în al doilea rând, nu era prima 
dată când cineva îşi aroga dreptul de a fi Trimisul lui 
Dumnezeu, iar toţi cei care au făcut lucrul acesta 
înaintea Lui, s-au dovedit a fi falşi mesia, care au 
generat o nădejde înşelătoare cu privire la eliberarea 
lor.

Atunci când relatează evenimentele din viaţa 
Mântuitorului, autorii evangheliilor au grija de a 
asocia cu persoana Lui profeţiile mesianice pe care 
Acesta le împlineşte, profeţii care ar fi trebuit să îi 
ajute pe contemporanii Săi să-L identifice cu Mesia 
pe care ei Îl aşteptau. Exact acest lucru se întâmplă 
şi atunci când este relatată intrarea triumfală a 
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Domnului Isus în Ierusalim, eveniment care avea să Îl conducă 
pe drumul sacrificiului suprem. Fiecare dintre cei patru 
evanghelişti asociază acest moment cu ceea ce fusese spus 
de profetul Zaharia: „Saltă de veselie, fiică a Sionului! Strigă de 
bucurie, fiică a Ierusalimului! Iată că Împăratul tău vine la tine, 
drept şi învingător, smerit şi călare pe un măgar, alături de un 
măgăruş, mânzul unei măgăriţe” (Zaharia 9:9). Această imagine 
este în armonie cu tot ce a făcut Domnul Isus Hristos, 
indicând modul lui smerit de a trăi şi de a Se descoperi 
oamenilor, de la naştere şi până la răstignire. În ochii omului 
obişnuit acestea sunt nişte detalii nesemnificative, dar pentru 
cei care sunt pe calea ascultării de Dumnezeu sunt borne 
care arată destinul Său mesianic. Cu privire la acest detaliu, 
Ioan arată că nici măcar ucenicii nu au înţeles la început ceea 
ce făceau ei atunci când i-au adus măgăruşul, dar după ce El 
a fost proslăvit, au putut, sub călăuzirea Duhului Sfânt, să facă 
asocierea între profeţie şi evenimentul pe care ei l-au trăit 
alături de Învăţătorul lor.

Momentul acestei intrări a Domnului Isus în 
Ierusalim se suprapune (fără ca acest lucru 
să fie ceva întâmplător) peste o perioadă de 
sărbătoare deosebit de importantă pentru evrei 

şi anume sărbătoarea Paştelui, care arăta spre puterea şi 
dorinţa de eliberare a lui Dumnezeu pentru poporul Său. La 
această sărbătoare evreii trebuiau să fie prezenţi la Templu 
şi să împlinească ritualurile stabilite prin Lege pentru acest 
moment, astfel că Ierusalimul era plin cu oamenii veniţi acolo 
tocmai cu acest scop. În acest context, nu este de mirare 
că pe drumul pe care vine Domnul Isus se adună mulţimi 
de oameni pline de entuziasm la aflarea veştii că El urma să 
treacă pe acolo. 

Din momentul în care Domnul Isus Îşi începe lucrarea publică 
în mijlocul poporului Său, oamenii şi-au pus şi au pus multe 
întrebări cu privire la identitatea Celui care începe să capete 
proeminenţă printre ei în urma lucrurilor pe care le spune 
şi a celor pe care le face. Notorietatea pe care El o capătă 
nu este ceva ce Domnul Isus intenţionase (nu o dată El le 
spune celor pe care îi ajută să nu povestească nimic despre 
El), dar este o situaţie pe care nu o poate evita şi care este o 
consecinţă directă a faptului că El este Mesia. Deşi sunt mulţi 
care au auzit şi au interacţionat cu El, sunt şi mulţi alţii care 
au venit la sărbătoarea Paştelui şi care sunt prinşi în cavalcada 
de evenimente asociate cu intrarea Domnului Isus în 
Ierusalim. Probabil că dintre ei sunt unii care ridică întrebarea 
care apare în titlu: CINE ESTE ACESTA? O întrebare care 
pe cât este de simplă pe atât este de profundă atunci când 
se ţine cont de implicaţiile ei pentru viaţa omului de zi cu zi. 
Răspunsul la această întrebare îi plasează pe oameni fie în 
grupul celor care Îl iubesc şi-I sunt supuşi, fie în grupul celor 
care Îl dispreţuiesc şi Îl nesocotesc.

CINE ESTE ACESTA? 
Este întrebarea care poate fi o piatră de hotar între viaţă 
veşnică şi condamnare veşnică, între Domn şi impostor, 

între „vorbeşte căci robul Tău ascultă” şi „sunt eu păzitorul 
fratelui meu?”, între ascultare activă şi rebeliune făţişă. Care 
este răspunsul din inima ta, cititorule la această întrebare? Şi 
nu da răspunsul care este oferit în spaţiul public şi pe care 
ceilalţi se aşteaptă să îl audă, ci acela care este în adâncul 
inimii tale şi care este cunoscut doar de cititor. Toate acţiunile 
sunt guvernate de răspunsul la această întrebare şi tocmai 
de aceea este imperios necesar ca inima să fie adusă la un 
nivel de supunere necondiţionată faţă de Cel care o poate 
binecuvânta etern. 

Nu toţi cei care au fost martori la acest eveniment au fost 
cuprinşi de entuziasm şi bucurie. În rândul fariseilor şi al 
cărturarilor rumoarea şi nemulţumirea cresc din ce în ce 
mai mult, iar dorinţa lor cea mai mare este să scape de Cel 
care le tulbură existenţa cu care se familiarizaseră. În acest 
teritoriu oriental, viaţa este guvernată de principiul ruşine-
onoare, iar potrivit acestui model, ceea ce a produs ruşine 
trebuie ascuns şi dacă nu se reuşeşte acest lucru, atunci el 
trebuie să fie redus la tăcere. Conform acestui principiu, 
fariseii îşi doresc ca Isus, fiul lui Iosif şi al Mariei, să înceteze să 
mai acţioneze în public. Deoarece acest lucru nu se întâmplă, 
ei sunt hotărâţi să înlăture acest motiv de mare ruşine pentru 
ei. În acest model de gândire se încadrează ceea ce spune 
Caiafa după învierea lui Lazăr: „voi nu ştiţi nimic, nici nu vă 
gândiţi că este mai de folos pentru voi să moară un singur om 
pentru popor şi să nu piară întregul neam” (Ioan 11:49b-50). 

Pentru farisei şi cărturari, entuziasmul poporului 
trebuie să fie stăvilit şi de aceea ei Îl interpelează pe 
Domnul Isus ca să-i certe pe cei care strigă plini de 
bucurie şi care Îl asociază cu moştenitorul la tron 

din casa lui David. Pentru Domnul Isus această intervenţie 
este inacceptabilă pentru că momentul pe care ei îl trăiesc 
este unul irepetabil şi în care trebuie să proclame cu putere 
identitatea Lui ca Trimis al lui Dumnezeu, ca Mesia. El declară 
că dacă oamenii nu ar face acele proclamaţii, atunci pietrele 
vor fi cele care vor vorbi în locul lor, arătând în felul acesta că 
şi din perspectiva Cerului, acela nu era un moment de tăcere, 
ci unul care trebuia marcat la adevărata lui valoare în istoria 
de răscumpărare a omenirii din păcat. Ce trist este că cei 
care erau martori la acele evenimente nu au fost capabili să 
înţeleagă că se aflau în prezenţa lui Dumnezeu şi că tot ceea 
ce se întâmpla era pentru binele lor etern! Să fii în prezenţa 
lui Dumnezeu şi să nu fii conştient de acest lucru este o 
situaţie cu adevărat tragică! Această remarcă nu se doreşte a 
fi una de condamnare, pentru că oricine se poate afla într-o 
astfel de situaţie, ci una de conştientizare a realităţii spirituale 
în care se desfăşoară viaţa şi a consecinţelor acesteia din 
perspectiva eternităţii.

Un detaliu demn de remarcat în această situaţie este şi 
ascultarea pe care ucenicii o manifestă în raport cu Domnul 
Isus şi cererile pe care El le face. Astfel, la apropierea de 
cetatea Ierusalimului, ucenicii sunt trimişi să aducă măgăruşul 
pe care El urma să intre în Ierusalim, iar cei care au fost 
însărcinaţi cu acest lucru, îl duc la îndeplinire potrivit cu ceea 
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ce le spusese Învăţătorul. El însă, nu îi trimisese 
la vreun apropiat al lor, ci la o persoană pe care 
ei nu o cunoşteau şi care i-ar fi putut pune pe 
ucenici într-o postură cel puţin incomodă, dar ei, pe 
baza experienţei trăite alături de El în ultimii trei 
ani şi jumătate, sunt gata să meargă oriunde şi să 
împlinească orice cerere a Învăţătorului, atât timp 
cât Acesta era cu ei. Şi, deşi ucenicii nu au înţeles 
imediat multe din lucrurile pe care le-au făcut atunci 
când au umblat pe pământ alături de Domnul Isus, 
după glorificarea Sa şi înălţarea Lui la cer, toate 
aceste experienţe au căpătat claritate în mintea 
şi inima lor şi i-a condus mai departe pe calea 
ascultării de Domnul Isus şi a împlinirii planurilor 
Sale pe acest pământ împreună cu toţi cei care aveau 
să creadă în Persoana şi cuvintele Sale.

Nu este de neglijat nici atitudinea 
benevolentă a Domnului Isus faţă 
de ucenici şi faţă de oamenii care Îl 
înconjoară cu atât entuziasm cu această 

ocazie. Deşi ucenicii aveau să Îl părăsească în clipele 
cele mai grele pentru El, iar poporul avea să îi ceară 
lui Pilat să-L răstignească, Domnul Isus li se adresează 
tuturor cu căldură şi este gata să-i înveţe lecţiile 
de care ei au nevoie pentru a putea porni pe calea 
ascultării de El. Într-o deplină ascultare de Tatăl în 
toate lucrurile (Ioan 8:29), Domnul Isus împlineşte în 
fiecare ocazie tot ceea ce fusese profeţit şi pe deplin 
conştient de misiunea Sa îi tratează cu dragoste şi 
respect pe toţi cei care, într-un fel sau altul, urmau să 
Îi provoace dureri şi batjocuri foarte mari.

Ce poate învăţa cel care priveşte la aceste 
evenimente la o depărtare de circa 2000 de ani? Ce 
atitudini şi ce credinţe ar trebui să îl caracterizeze?

Dumnezeu va aduce la 
îndeplinire tot ceea ce a 
spus prin profeţi. 
Atunci când Dumnezeu a anunţat anumite 
evenimente prin profeţi, nu a făcut-o pentru a potoli 
curiozitatea celor care sunt interesaţi de acest lucru, 
ci pentru a-Şi prezenta intenţiile pe care le are cu 
privire la istoria omenirii, pentru a arăta ce ar trebui 
să facă oamenii în cadrul acestei istorii şi pentru 
arăta cât este de corect şi transparent în raport cu 
intenţiile pe care Le are în relaţie cu oamenii. Chiar 
dacă nu a făcut întotdeauna o descriere detaliată a 
acestor lucruri, omul se poate baza pe onestitatea 
şi veridicitatea a ceea ce a fost prezentat, dar 
trebuie să depună efortul necesar şi să se bazeze pe 
călăuzirea Duhului Sfânt pentru a înţelege ce a fost 
spus.

Cunoaşterea generează 
responsabilitatea 
proclamării. 
Ceea ce Dumnezeu a făcut cunoscut s-a întâmplat 
la iniţiativa Lui. Pentru cei care au ajuns în situaţia 
de a cunoaşte planul lui Dumnezeu, există această 
responsabilitate de a comunica şi altora, pentru 
că Dumnezeu nu vrea să rămână necunoscut. În 
consecinţă, trebuie să existe oameni care să îşi 
asume această responsabilitate onorabilă de a 
predica adevărul lui Dumnezeu, pentru că doar 
în felul acesta oamenii vor putea fi eliberaţi din 
lanţurile grele ale robiei păcatului.

Cei care au un raport 
corect de relaţionare cu 
Dumnezeu, prin Domnul 
Isus Hristos, pot păşi 
cu încredere pe calea 
ascultării de El. 
Ceea ce a făcut Domnul Isus Hristos nu a fost 
întotdeauna confortabil pentru ucenici, dar prin 
toate situaţiile El i-a învăţat că se pot baza pe El şi pe 
Cuvântul Lui. El le-a spus ucenicilor că în lume vor 
avea necazuri şi că uneori vor fi întâmpinaţi cu ură, 
aşa cum L-au întâmpinat şi pe El uneori, dar atunci 
când vor fi în acele situaţii nu trebuie să se îndoiască 
de prezenţa Lui alături de ei.

Omul este o fiinţă uşor 
influenţabilă şi în care 
nu te poţi încrede. 
La intrarea triumfală din Ierusalim, Domnul Isus 
a fost întâmpinat cu mult entuziasm, iar evreii au 
proiectat asupra Lui aşteptările lor cu privire la 
eliberarea de sub dominaţia romană, dominaţie 
care anula năzuinţa lor de popor suveran. Dar nu 
după mult timp, unii dintre cei care L-au aclamat cu 
multă bucurie, s-au umplut de mânie şi au strigat cu 
aceeaşi putere în faţa lui Pilat să-L trimită la moarte. 
Acest mod de a fi al oamenilor nu ar trebui să 
constituie pentru noi un motiv de deznădejde, ci o 
conştientizare a faptului că nu putem avea aşteptări 
mari şi de a nu simţi trădare atunci când cineva, din 
diferite motive, acţionează diferit.
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Întotdeauna va exista 
un grup de oameni care 
să fie nemulţumit cu 
ceea ce se întâmplă. 
La o trecere în revistă a textelor din Sfânta 
Scriptură este uşor de observat acest adevăr care 
arată limitele omului în înţelegerea planurilor şi 
acţiunilor lui Dumnezeu. În situaţiile prin care 
trece omul, acesta poate fi împiedicat să observe 
Adevărul de modul propriu de a vedea adevărul şi 
astfel să fie condus pe calea nemulţumirii. În acelaşi 
timp acest adevăr ne arată imposibilitatea de a 
face ceva care să fie agreat de toţi oamenii, astfel 
că trebuie să existe certitudinea că ceea ce facem 
este aprobat de Dumnezeu şi Îi aduce Lui glorie.

Reîntoarcerea 
Domnului Isus 
Hristos, o certitudine 
incontestabilă care 
umple inima cu bucurie 
celor ce-L aşteaptă. 
Biserica răscumpărată aşteaptă revenirea Mirelui 
pentru a fi împreună cu El pentru eternitate. 
Aceasta este o certitudine adeverită de Cuvântul 
lui Dumnezeu, Sfânta Scriptură, care ar trebui să 
producă multă bucurie şi nădejde în inimile tuturor 
celor credincioşi. Indiferent cât de grele sunt 
circumstanţele vieţii, acestea se vor sfârşi, iar cei 
care au păşit pe calea credinţei în Isus Hristos, se 
vor delecta în veşnicie de prezenţa binecuvântată 
a lui Dumnezeu şi de tot ceea ce El a pregătit 
pentru ei. 

Acum aproape 2000 de ani cei care L-au 
întâmpinat pe Domnul Isus Hristos au strigat 
„Osana! Binecuvântat este Cel ce vine în Numele 
Domnului, Împăratul lui Israel” (Ioan 12:14) şi I-au 
făcut parte de o intrare triumfală în Ierusalim. 
Astăzi, cei care-L aşteaptă să se reîntoarcă, ar 
trebui să spună cu încredere „Maranatha! Vino, 
Doamne Isuse! Te aşteptăm cu drag şi dor!” 
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Atunci când „la început Dumnezeu a făcut 
cerurile şi pământul, El s–a revelat ca 
Dumnezeu Creator, prin al cărui Cuvânt au 
luat fiinţă toate cele văzute şi nevăzute (în 

macro şi microcosmos). Atunci când Domnul Isus a 
înviat din morţi, Elohim ni se revelează ca Dumnezeu 
– Mântuitor, care Îşi răscumpără creaţiunea dintâi, 
decăzută din cauza căderii în păcat, şi dă naştere celei 
de–a doua creaţiuni, cea a făpturilor noi şi a cerului nou, 
a pământului nou, în care Domnul Isus ocupă locul de 
onoare, de întâi născut, de Biruitor, vrednic de închinare.

Există astăzi în lume o comunitate care se numeşte 
„Biserica creştină“ şi care a luat fiinţă în ziua în care 
nişte femei, şi apoi nişte ucenici uimiţi au găsit undeva 
în Palestina un mormânt gol, şi au pornit să vestească 
omenirii acest eveniment care mai apoi în ziua de 
Rusalii, a transformat vieţile a mii de oameni şi ulterior 
a milioane şi milioane. Încă de atunci a fost afirmată 
duminica creştină, ziua întâi a săptămânii, în care se 
aminteşte măreţul moment al biruinţei asupra lui Satan, 
a păcatului şi morţii, câştigate de Domnul Isus cu preţul 
vieţii Sale.

Suntem în posesia a şase mărturii scrise, independente 
una de cealaltă, care privesc faptele istorice din acele zile, 
din care trei aparţin unor martori oculari (Matei, Marcu, 
Ioan), unul (Luca) fiind un cercetător contemporan 
vrednic de crezare, iar alţi doi, (Marcu şi Pavel) fiind 
implicaţi într-un fel sau altul în evenimente, ceea ce face 
mărturia lor la fel de credibilă.

Au existat contestatari ai învierii încă din primele ceasuri, 
lucrul acesta a continuat până în zilele noastre. Mai 
marii norodului au încercat să denatureze faptele reale, 
lăsând fabrica de zvonuri care şi astăzi lucrează, pentru a 
împiedica acceptarea doctrinei învierii şi deci mântuirea 
sufletelor.

Unii au afirmat că femeile au considerat că mormântul 
era gol din cauza stării emoţionale deosebite, alţii, că 
de fapt, Domnul nu murise şi şi–a revenit părăsind 
mormântul, alţii că ucenicii au lansat vestea învierii 
dintr-o pornire de a-şi înşela contemporanii în urma 
dezamăgirii pe care au trăit-o.

Cu atât mai puţin ar fi putut cei unsprezece să fure 
trupul Domnului în starea de spaimă şi întristare în care 
se aflau, şi bazaţi pe acest fapt, să se dedice propovăduirii 
unor fraude, pentru care au mers ulterior până la 
sacrificiul vieţii lor.

Toate aceste încercări de a desfiinţa evenimentele despre 
care au mărturisit cei care le–au trăit ei înşişi sunt greu 
de susţinut în faţa argumentului că o gardă de soldaţi 
romani fusese pusă de strajă, că mormântul era pecetluit 
cu o piatră grea, că, dacă s–ar fi întâmplat, atât romanii 

cât şi mai marii norodului s-ar fi străduit din răsputeri să 
dovedească lumii că învierea era o minciună. Asta nu s–a 
putut întâmpla pentru că învierea este o realitate.

Un credincios cunoscut (Josh Mc. Dowell) a fost întrebat 
la o conferinţă creştină la Universitatea din Montevideo 
cum a putut deveni creştin. El a răspuns că acest lucru se 
datora faptului că nu a găsit argumente pentru a combate 
realitatea învierii.

În timpul comunismului în România, un frate a fost 
întrebat cum poate el, om cu studii superioare să accepte 
că Isus Hristos a înviat?. Fratele a răspuns că nu este 
greu să accepţi învierea atunci când accepţi că există 
un Dumnezeu Creator. Într–adevăr Făuritorul primei 
creaţiuni poate fi şi Cel ce dă  naştere altei creaţiuni 
avându–l pe Fiul Său ca pe ,,Cel întâi născut din toată 
zidirea, Cel întâi născut dintre cei morţi“. (Col. 1: 15,18)

Religiile monoteiste ale lumii (iudaism, budism, islamism) 
se bazează pe principii filozofice sau morale (într–o 
oarecare măsură) elaborate de personalităţi despre 
care nu s–a putut pretinde vreodată că au lăsat în urma 
lor un mormânt gol. Moise a fost îngropat de mâna lui 
Dumnezeu pentru a nu i se cunoaşte mormântul şi a 
atrage închinare.

Buda a murit de o boală digestivă fără ca vreun adept să 
susţină că s–ar mai fi arătat ulterior. Mahomed a murit 
în 8 iunie 632 d.H, şi milioane de musulmani se duc în 
pelerinaj la mormântul lui. Nici mozaicii, nici budiştii, 
nici musulmanii nu pretind că fondatorul religiei lor au 
reapărut vreodată din ţărâna pământului.

Creştinismul este unic şi real, pentru că are 
la bază învierea fondatorului lui, de aceea 
creştinii îşi trăiesc viaţa bazându–se pe un 
Mântuitor viu, despre care este spus că 

Dumnezeu „nu–I va lăsa sufletul în locuinţa morţilor, nu va 
îngădui ca Sfântul Lui să vadă putrezirea“ (F.Ap. 2: 27).

Pe această realitate s-a întemeiat propovăduirea 
îndrăzneaţă a ucenicilor şi primele lor predici au avut 
în centrul lor pe Isus cel viu. Dacă celor ce l–au respins 
(ateii din Atena, Felix, Festus, Agripa) le rămânea ceva 
din aceste predici, aceasta consta în importanţa care se 
dădea Învierii.

Şi azi există critici şi opozanţi ai Învierii dar mulţi 
recunosc că fără aceasta, creştinismul nu ar fi supravieţuit 
peste veacuri. Theodosus Harnack spunea înainte de al 
doilea război mondial că după părerea lui „faptul învierii 
nu mai este teologie creştină, ci este evenimentul prin 
care  creştinătatea dăinuie sau se prăbuşeşte, iar ucenicii 
Lui au făcut din aceasta, articolul de căpătâi al predicării 
lor“ (de observat că Harnack nu era un autor creştin 
evanghelic).

 Valentin GIUROIU
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În cunoscuta sa lucrare ,,Cine a prăvălit piatra“?  avocatul 
Frank Morrison mărturiseşte că în tinereţe sub influenţa 
şcolii germane de Înaltă Critică a Bibliei, considera că 
Evangheliile nu sunt credibile şi ele au fost scrise mulţi 
ani după evenimentele în scop apologetic. Deşi purta 
respect pentru persoana Mântuitorului, nu credea în 
minunea Învierii. Nu spunea oare „marele” filozof Huxley 
că „nu există minuni“? În această stare a început să 
cerceteze cu seriozitate relatările Evangheliei şi mai ales 
cele privitoare la ultimele şapte zile ale vieţii Domnului 
Isus. Studiul profund al evenimentelor l–au făcut să sufere 
„o revoluţie în gândirea lui“, iar cartea pe care a scris-o 
rămâne una dintre cele mai argumentate, documentate şi 
credibile apologii ale Înverii Domnului Isus.

Pentru a prezenta mai clar importanţa şi influenţa pe 
care învierea a avut-o asupra omenirii, vom încecrca să 
abordăm acest subiect din patru puncte de vedere.

1. Învierea Domnului Isus – 
fapt istoric

Î
n afara celor ce erau intersaţi să respingă lucrarea 
Fiului ca Mântuitor şi Împărat al Iudeilor, nici unul 
din contemporanii acestor evenimente nu a lăsat 
documente care să conteste învierea. Mărturia 

evangheliştilor că au scris ,,nu întemeindu-se pe nişte 
basme meşteşugit alcătuite, ci ca unii care am văzut cu ochii 
noştri mărirea Lui’’ (2 Petru 1:16), precum şi că ,,ce am 
auzit, ce am văzut cu ochii noştri, ce am privit…cu privire 
la Cuvântul Vieţii, accea vă vestim şi vouă. 1.Ioan 1:1-3, 
toate acestea sunt demne de crezare, fiind mărturii 
ale participanţilor la evenimente şi nu cum se întâmplă 
adesea, mărturii la mâna a doua.

Era ziua de Rusalii atunci, în jurul anului 30 d.H, când 
Petru vorbea mulţimii în Ierusalim că ,,Dumnezeu a înviat 
pe acest Isus şi noi toţi suntem martori ai Lui’’ (F.Ap. 2:32).

Trecuseră câteva saptămâni de la înviere şi predica lui 
Petru a răscolit trei mii de oameni care au întrebat 
,,Fraţilor ce sa facem’’?

Putea această determinare să se bazeze pe un mit, pe 
o iluzie, a celor ce au făcut din vestirea învierii ţinta lor, 
asumându-şi riscul de a deveni inamicii publici numărul 
unu şi a-şi pierde viaţa?. Această extraordinară schimbare 
a atitudinilor dovedeşte că, zvonul că ei au furat trupul lui 
Isus era o farsă, şi că din fiinţe slabe şi timide ei se dedică 
cu orice risc vestirii învierii. Aşa cum spune un autor 
creştin (Rendle Short) ,,oamenii nu mor pentru ceva care 
ştiu că este o minciună’’. De când El li s-a arătat în „odaia 
de sus”, sau la Marea Tiberiadei, iar altă dată a fost văzut 
de cinci sute dintre ei dintr-o dată, ziua întâi a săptămânii 
a fost dedicată amintirii jertfei Lui, iar istoria s-a schimbat.

Se spune că Revoluţia franceză a încercat să schimbe 
istoria, lansând noul ei calendar cu săptămâna de 10 zile, 
dar n-a dăinuit decât 12 ani, iar Germania a uitat reforma 
lui Luther, din nefericire. Apoi, Franţa a uitat declaraţia 
drepturilor omului. Nu este însă uitată Golgota, nu 
este uitat mormântul gol, anii se numără începând de 
la Domnul Isus, societatea şi cultura au fost influenţate, 
legile au preluat accente din învăţătura Celui înviat.

Istoria s-a schimbat. Plasarea învierii în parametrii 
reali şi credibili ai timpului şi spaţiului, existenţa 
contemporanilor prezentaţi de Biblie ,,Irod, Pilat, Iosif 
din Arimateea cu mormântul său nou din grădină’’, sunt 
elemente de necontestat ale istoricităţii învierii.

Nici cei ce au relatat despre aceste evenimente în afara 
Evangheliilor, dar care au  trăit  în acele vremuri, nu au 
cum să conteste istoricitatea învierii.

Ignatius (cca 50 – 115 d. H.) ucenic al apostolului 
Ioan şi martir pentru Hristos, vorbeşte despre moartea 
şi înviera Domnului sub Pilat din Pont ca fiind realităţi 
petrecute „cu voia Tatălui”.

Iustin Martirul (cca 100 – 165 d.Hr.) la început un 
zelos platonist, afirmă că în timp ce filozofile (fie ele 
stoicism, pitagorism, platonism, etc.) oferă doar fraze 
intelectuale, creştinismul îl oferă pe Dumnezeu care 
intervine în timp şi spaţiu prin Isus Hristos.

Tertullian (cca 160 – 220 d.Hr.) spune despre 
Domnul Isus că iudeii exasperaţi de puterea  învăţăturii  
Lui, L-au dat pe mâna lui Pilat din Pont, guvernator al 
Siriei, smulgându-i o sentinţă de condamnare la moarte, 
dar înălţarea Lui este un fapt sigur.

Nici istoricul iudeu Josephus Flavius, care era departe de 
a fi un simpatizant al creştinismului, nu poate trece cu 
vederea existenţa Domnului Isus, mort prin răstignire, 
dar care s-a arătat viu celor ce-L iubeau şi care au 
căpătat denumirea de creştini.

Există multe alte mărturii care confirmă că lucrarea 
Domnului Isus, culminând cu moartea şi învierea Sa nu 
sunt legende, ci ele au fost cunoscute de contemporani 
şi Biserica primară a fost purtătoarea acestor adevăruri. 
Toate acestea îl îndreptăţesc pe evanghelistul Luca să 
susţină că a făcut cercetări cu deamănuntul având la bază 
declaraţiile celor direct implicaţi, cu toate dovezile (în 
greacă „tekmerion”, dovezi demonstrabile), ceea ce îl fac 
şi pe el să devină ucenic angajat activ în propovăduirea 
Evangheliei  (Faptele Ap. 1:3.)

Mărturiile despre istoricitatea persoanei şi a lucrării 
Domnului Isus, reprezintă un tezaur infinit care se 
îmbogăţeşte permanent, şi care ne cheamă să credem în 
Evanghelia Domnului Isus ,,dovedit cu putere că este Fiul lui 
Dumnezeu prin învierea morţilor. (Rom. 1:4).
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2. Învierea Domnului Isus – 
Veste Bună

Dacă despre moartea Domnului Isus se 
prooroceşte în Vechiul Testament, învierea 
Domnului Isus nu este proorocită în mod 
explicit. Singura relatare pe care o foloseşte 

chiar Domnul Isus ca prezentare metaforică a învierii, 
este cea cu privire la Iona, revenit la existenţă normală 
după trei zile în adâncul mării.

În schimb, în timpul lucrării Sale pe pământ, Domnul a 
anunţat de mai multe ori, moartea şi învierea Sa. Cu toate 
acestea, învierea Lui constituie o surpriză neaşteptată, 
uimitoare, care îi lasă în confuzie pe ucenici. Realizând în 
cele din urmă că este vorba de o realitate, ei trec de la 
tristeţe la bucurie, de la deprimare la îndrăzneală. Era cu 
adevărat o Veste Bună.

În cartea sa ,,Esenţialul creştinismului“ John Stott spune: 
,,mormântul gol, veşmintele aşezate în ordine, Domnul 
văzut şi nevăzut, ucenicii transformaţi, ce explicaţie există 
pentru toate acestea?”. Nu rămâne decât marea afirmaţie 
creştină ,,A înviat Domnul cu adevărat“, şi aceasta 
este o veste bună.

Ei se bucură pentru aspectul indicativ al învierii, Domnul 
este Cel ce spusese că este, înviază aşa cum îi asigurase, 
deşi nu înţeleseseră. Devin îndrăzneţi pentru că sunt 
motivaţi de un eveniment unic pentru care merită să-şi 
dea viaţa. Este o Veste Bună pentru Petru, care Il urmase 
de departe şovăitor, este o Veste Bună pentru Iacov, 
fratele Lui, care nu crezuse în El  (Ioan 7:5), dar căruia 
Domnul i se arătase (1 Cor. 15:7). Este Vestea Bună în 
numele căreia ei sunt îndreptăţiţi să proclame  iertarea 
de păcate prin credinţă. Este o Veste Bună pentu noi 
care am primit „o credinţă de acelaşi preţ“ cu a lor şi care 
ne aduce împăcarea cu Dumnezeu. Aşa cum El a iertat 
teama femeilor, lepădarea lui Petru, incredibilitatea lui 
Toma şi a celor doi ucenici pe drumul spre Emaus, aşa 
ne-a iertat şi pe noi şi ne-a chemat să Îl urmăm. Aceasta 
este Vestea Bună, nu este un zvon, este dovada că El este 
Fiul lui Dumnezeu. Un credincios  (James Orr) spunea că 
încercările unora de a aduce obiecţii privitoare la înviere, 
se pot asemăna cu şicancele unui avocat care continuă să 
pledeze pentru o cauză evident pierdută. Este consecinţa 
necredinţei care se manifestă nespus de felurit şi se 
opune tezei despre înviere în trup a Domnului, singura 
Veste Bună adusă omenirii de Însuşi Acela al cărei erou a 
fost.

Fostul mare campion de tenis Stan Smith, mărturisea că 
într-un moment greu din viaţa lui de sportiv îşi pierdea 
încrederea în propriile forţe. În acel timp a intrat în 
legătură cu un grup de studenţi de la Universitatea 

Southern California care i-au prezentat o persoană care 
i-a stârnit un deosebit interes - Isus Hristos. Nu după 
multă vreme şi-a predat viaţa în mâna Celui înviat care i-a 
schimbat existenţa şi temeiul încrederii. Şi aceasta este o 
Veste Bună.

3. Învierea Domnului Isus 
– garanţie a mântuirii 
noastre

Schimbarea cursului vieţii celor ce îşi pun 
încrederea în Domnul Isus se bazează pe 
unicitatea vieţii şi învăţăturii Acestuia. Învierea a 
făcut din Petru primul predicator al creştinismului, 

din Saul din Tars apostolul neamurilor, a schimbat Sabatul 
iudaic în Duminica adunărilor Bisericii Sale, a înlăturat 
umbrele Vechiului Testament, aducând adevărata lumină. 
Satan, păcatul şi lumea au fost învinse prin învierea Fiului 
pe care ,,Dumnezeu L-a înviat (F. Ap. 2:24), şi a făcut din El 
,,piatra lepădată de voi’’, singurul nume în care trebuie să 
fim mântiţi (F.Ap. 4: 11-12).

Din propovăduirea apostolică reiese că este o relaţie de 
neînlăturat între înviere şi mântuire. Mijlocirea Lui de 
pe cruce ,,Tată iartă-i că nu ştiu ce fac’’ îi obligă pe miile 
de convertiţi din ziua de Rusalii să întrebe ,,Fraţilor ce să 
facem“?

O credinţă care nu se bazează pe înviere este zadarnică. 
Musulmanii nu cred în înviere, pentru că deşi Îl acceptă 
pe Domnul Isus ca pe un mare prooroc, nu cred că El 
a murit pe cruce.  Credinţa care nu-L are în centru pe 
Domnul Isus cel înviat este zadarnică (1 Cor. 15:1-2), este 
falsă şi face din cei ce o practică ,,cei mai nenorociţi dintre 
oameni“ (1 Cor. 15:19).

Cel care acceptă moartea Domului Isus, nedreaptă, fără 
să creadă în realitatea învierii îl tratează pe Mântuitorul 
ca pe un simplu om, care ar putea muri doar pentru 
păcatele lui însuşi.

Dar „Isus Hristos Domnul nostru a fost dat din pricina 
fărădelegilor noastre şi a înviat din pricină că am fost socotiţi 
neprihăniţi“. (Rom. 4:24,25)

Credinţa în înviere aduce siguranţa mântuirii, deoarece 
jertfa Lui a fost primită de Tatăl şi deci noi suntem 
socotiţi neprihăniţi. Acei „creştini“ care nu cred în înviere 
nu au nici o înţelegere a valorii jertfei desăvârşite a Fiului 
şi deci nici o încredere cu privire la neprihănirea pe care 
aceasta o dăruieşte? „Dacă mărturiseşti deci cu gura ta 
pe Isus ca Domn şi dacă crezi în inima ta că Dumnezeu 
L–a înviat din morţi, vei fi mântuit“ (Rom 10:9). Acest 
verset afirmă primirea prin credinţă a jertfei Fiului lui 
Dumnezeu pentru mântuirea sufletelor noastre.
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De aceea încă de la botez mărturisim public acceptarea 
integrală a mărturisirii, credinţei în înviere. Deşi pentru 
noi, cei ce am primit acest adevăr, lucrurile par simple, 
există suflete care vorbesc de vise, viziuni, sfinţi, strădanii, 
locuri sfinte, totuşi nimic nu aduce certitudinea iertării 
decât credinţa în moartea şi învierea Domnului Isus.

Atitudinea faţă de înviere împarte omenirea în două 
categorii şi întocmai ca în timpurile apostolice, unii o 
acceptă căpătând iertarea, alţii o resping, sau o iau în 
batjocoră rămând sub osândă.

Crezând în Evanghelie, credem şi în înviere, care este o 
parte esenţială a acesteia şi care  ne aduce mântuirea, 
dacă o ţinem aşa cum ni s–a propovăduit. ( I Cor.15: 1–2), 
nu există o altă cale...

4. Învierea Domnului Isus  
– putere de viaţă 
,,Şi să–L cunosc pe El şi puterea Învierii Lui, şi să mă fac 
asemenea cu moartea Lui şi să ajung cu orice chip la învierea 
din morţi.” (Fil 3: 10–11)

Î
ntr–o închisoare romană apostolul Pavel nu renunţă 
la scopul suprem al vieţii lui – vestirea Evangheliei. 
Înaintarea şi apărarea Evangheliei îl preocupă şi 
efectele se pot constata în lanţurile pe care le 

purta, ca slujitor al lui Hristos, la curtea împărătească. 
Continuând ceea ce făcuse în ultimele decenii ale vieţii, 
el ne aminteşte că viaţa creştinului este o luptă care 
începe cu renunţarea la tot ce fusese apreciat cândva şi 
înaintarea spre întâlnirea finală cu Hristos.

Lupta zilnică a creştinului se bazează însă pe o relaţie 
personală cu Domnul şi o cunoaştere a puterii învierii 
Lui. După ce a cunoscut puterea de mântuire a 
Evangheliei (Rom.1:16) după ce a cunoscut puterea lui 
Dumnezeu în slăbiciune (2 Cor. 12:9), Pavel trăieşte şi 
luptă prin această putere învierii Lui. Oare n–a fost acest 
„dynamis“ motivaţia ucenicilor de a vesti Evanghelia 
„răscolind lumea“ datorită ascultării mai mult de 
Dumnezeu decât de oameni? N–a fost învierea sursa 
lor de putere, transformându-le vieţile şi răspândind 
Evanghelia potrivit cu Marea Însărcinare?

Pentru a se înfiinţa o Biserică în Filipi, apostolul a trecut 
prin mari încercări, culminând cu închisoarea în care tot 
prin puterea învierii cântă şi se bucură pentru a aduce 
roade pentru Mântuitorul.

Cineva spunea despre Pavel că el nu a fost un general de 
fotoliu, ci un luptător, de linia întâi, iar Tertulian spunea 
că în închisoare Pavel şi Sila aveau picioarele în butuci, 
iar inima în cer. Toate acestea pentru că Pavel a cunoscut 
puterea învierii Lui. De aceea poate să şi spună „pentru 
mine a trăi este Hristos“ (Fil.1:21)

Aceasta a fost ţinta milioanelor şi milioanelor 
de creştini care, înflăcăraţi de puterea învierii 
Lui, au renunţat la valorile lumii, şi au ales alte 
valori pe care le–au ales prin cunoaşterea 

puterii învierii Lui.

Marele reformator Jean Calvin pentru convingerile sale 
biblice şi anticlericale a trebuit să-şi părăsească ţara sa 
natală, dar a reuşit să fie unul din stâlpii Reformei Bisericii 
Creştine.

Nu putem uita nici pe contemporanul nostru, fratele 
Richard Wurmbrand care a fost omul care şi-a trăit 
credinţa prin cunoaşterea „puterii învierii Lui”, lăsând o 
pildă de  devotament pentru cei pe care i-a întâlnit.

Nu este puţin pentru noi că avem pe de-o parte 
învăţături atât de preţioase bazate pe valoarea polivalentă 
a învierii Domnului Isus, iar pe de altă parte exemple de 
credincioşi care cunoscând puterea învierii Lui, au alegat 
spre „premiul chemării cereşti”, lăsându-ne pilde pentru 
trăirea noastră.

„Pentru că Eu trăiesc, şi voi veţi trăi“ (Ioan 14:19) este o 
făgăduinţă şi un îndemn, este o garanţie a vieţii veşnice 
pe care El ne-o dăruieşte prin „puterea învierii”. Viaţa 
înseamnă creştere, maturizare. Aceasta înseamnă o viaţă 
de ascultare în studierea Cuvântului Său, o viaţă de 
părtăşie cu fraţii, o viaţă de rugăciune, dar în acelaş timp 
înseamnă şi o viaţă de renunţare. În felul acesta, Păstorul 
cel bun poate revărsa peste noi puterea Sa de viaţă din 
belşug.

Şi pentru că este viu, îL aşteptăm să revină! 
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*Articol reluat din numărul 361-362 ianuarie-aprilie 2009 al 
revistei Calea Credinţei.
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Evanghelia este Vestea Bună de la Dumnezeu, referitoare la revenirea Fiului Său în lume, pentru  o mântui. Domnul Isus 
este atât subiectul Evangheliei, cât şi autorul (împlinitorul) ei. 

Cu privire la natura umană, în epistola către Romani, cap. 1, versetele 3-4, apostolul Pavel scrie că Evanghelia nu este 
ceva nou, reprezintă împlinirea făgăduinţei făcute mai dinainte cu privire la Domnul Isus, care pe de o parte a intrat în 

lumea noastră din punct de vedere al naturii umane, „din sămânţa lui David”. Această natură este menţionată prima, deoarece 
natura divină, deşi a putut fi văzută în timpul vieţii Lui, ea s-a manifestat pe deplin prin Înviere şi după Înviere. Cu alte cuvinte, 
cea divină este prezentată în acest pasaj ca o antiteză cu cea umană.

Cea mai puternică dovadă a naturii Sale divine este propria înviere, nu faptul că a înviat pe alţii.

Învierea Domnului a fost mărturia publică evidentă şi a faptului că tot ceea ce a spus Mântuitorul Hristos despre învierea Lui 
este împlinirea voii lui Dumnezeu Tatăl. Evanghelia lui Dumnezeu este despre Fiul!

În contrast cu moartea care „a domnit” de la Adam încoace (Romani 5:17), apostolul Pavel ne aduce aminte cu bucurie că 
învierea Domnului Isus a adus viaţa pentru „cei ce primesc, în toată plinătatea, harul şi darul neprihănirii” aduse în Hristos. 
Pentru ei nu mai este condamnare, ci o „hotărâre de viaţă”.

Atât pentru apostolul Pavel, cât şi pentru cei credincioşi, Învierea Domnului Isus este temeiul de laudă pentru viaţa pe care o 
avem prin viaţa Celui Înviat!

Iată motivul care ne determină şi pe noi să exclamăm, împreună cu apostolul Petru, marea sa doxologie din epistola sa (1 
Petru 1:3). Amploarea intensităţii ei este determinată de „îndurarea cea mare a lui Dumnezeu” prin care am căpătat viaţa - 
marele beneficiu al învierii Domnului Isus Hristos!

„Binecuvântat să fie Dumnezeu, Tatăl Domnului nostru Isus Hristos, care, după îndurarea Sa cea mare, ne-a născut din nou, prin învierea 
lui Isus Hristos din morţi, la o nădejde vie” – 1 Petru 1:3

MARELE BENEFICIU AL ÎNVIERII
DOMNULUI ISUS HRISTOS

 Petrică PLEŞA
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TEXTE BIBLICE

CONTROVERSATE

 Emanuel DOBRIN

Recunoscută, cel puţin în spaţiul creştin, ca o nevoie fundamentală a sufletului, implicit a umanităţii, doctrina 
mântuirii, soteriologia, a fost înţeleasă în diferite moduri. Erorile interpretării textelor care vorbesc despre 
mântuire s-au ţinut scai de acurateţea înţelegerilor corecte creionând, astfel, o dispută antagonică. Efectele 

au fost pe măsură, de la serenitate, armonie şi reconciliere până la scindări teologice ireconciliabile. Scoaterea 
subiectului mântuirii din contextul în care a fost aşezat de către autorul de drept a dat naştere diferitelor pretexte 
pentru impunerea unui anumit şablon mântuitor. 

1 TIMOTEI 2:15 | MÂNTUIREA FEMEII PRIN NAŞTEREA DE FII
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Printre cele mai abuzate texte în care mântuirea pare 
a fi legată de ceva anume se află cele din 1 Timotei 
2:11-15, 1 Petru 3:21-22, Iacov 2:24, 2 Tesaloniceni 
2:13-15, dar şi altele. În aceste texte, în opinia unor 

interpreţi, mântuirea, chiar dacă este opera lui Dumnezeu, 
este oarecum condiţionată de anumite aspecte care ţin 
de om. Argumentul pare valid, însă eşuează în momentul 
accentuării „lucrării omului” în defavoarea „lucrării lui 
Dumnezeu”, prin trecerea acesteia pe un plan secundar sau 
fiind chiar eliminată. Eşuarea este evidenţiată şi prin limitarea 
înţelegerii mântuirii la textele acceptate de intelectul 
interpretului. Astfel, în cazul femeilor, naşterea de fii devine o 
subtilitate condiţională pentru mântuire (1 Timotei 2:11-15). 
În alte situaţii, botezul pare că devine un mobil mântuitor (1 
Petru 3:21-22), iar într-o altă dimensiune faptele bune par 
că devin o precondiţie a mântuirii (Iacov 2:24). Soteriologia 
este discutată şi din perspectivă pre-existenţială ca o 
predeterminaţie nominală (2 Tesaloniceni 2:13-15). 

Premisele abordării chestiunii mântuirii pornesc 
de la: 

1. Contextul scrierii textelor referitoare la mântuire. 
Acesta este definit, sub inspiraţia Duhului sfânt, de 
către autorul textului respectiv. Crezând în inspiraţia şi 
ineranţa Sfintei Scripturi, fiecare autor îşi merită creditul 
pentru afirmaţiile făcute.

2. Învăţătura generală a Sfintei Scripturi pe tema 
soteriologiei. Deoarece Biblia este unicul argument care 
aduce în discuţie tema soteriologică, consider că în ea 
sunt revelate toate aspectele mântuirii.

3. Dumnezeu este Mântuitorul. În calitate de autor 
inspiraţional al textului sacru, Dumnezeu identifică 
nevoia omului de mântuire, în timp ce se proclamă ca 
unic Mântuitor.

4. Omul este mântuitul. Nu este vorba despre un anumit 
tipar uman, ci de om, bărbat şi femeie, ca existenţă 
terestră şi temporară. Creatorul pretinde mântuirea 
creaturii, fapt care indică spre o nevoie universală de 
mântuire care implică inclusiv trebuinţa mântuirii fiecărui 
om. Niciun om nu poate fi exclus din trebuinţa mântuirii.

5. Cu toate că, în esenţa ei, soteriologia este clarificată, 
interpretul uman comportă deficienţe, pe alocuri 
majore, privind înţelegerea acesteia. Astfel, doctrina 
mântuirii pare a fi uşor înţeleasă prin abordare selectivă 
sau exclusivism teologic, proces prin care textele 
inexplicabile intelectual, raţional sau chiar religios, sunt 
eliminate din contextul definirii mântuirii.

Sub inspiraţia şi călăuzirea Duhului Sfânt, cu aceste aspecte în 
faţă şi implicit cu alte unelte necesare procesului înţelegerii 
textelor controversate referitoare la mântuire, se parcurge 
un drum pe care unii s-au rătăcit, în timp ce alţii şi-au aflat 
mântuirea.

Mântuirea femeii prin 
naşterea de fii
1 Timotei 2:11-15

Femeia să înveţe în tăcere, cu toată supunerea. Femeii nu-i dau 
voie să înveţe pe alţii, nici să se ridice mai presus de bărbat, ci să 
stea în tăcere. Căci întâi a fost întocmit Adam, şi apoi Eva. Şi nu 
Adam a fost amăgit; ci femeia, fiind amăgită, s-a făcut vinovată 
de călcarea poruncii. Totuşi ea va fi mântuită prin naşterea de fii, 
dacă stăruie cu smerenie în credinţă, în dragoste şi în sfinţenie.

Problema terminologică

Acesta e textul care oferă „bătăi de cap”, punând interpreţii 
în diferite posturi. Unii interpreţi consideră că expresia „ea va 
fi mântuită” se referă la obţinerea vieţii veşnice. În acest caz, 
exploatarea textului a căpătat accente dramatice, până acolo 
încât femeile au fost obligatoriu înhămate, de unii interpreţi, 
la jugul obţinerii mântuirii prin procesul biologic al naşterii 
de fii. Nu doar că ele trebuie să nască, dar trebuie să nască fii, 
adică băieţi. Aici părerile sunt împărţite, între acceptul de „a 
naşte copii” şi obligativitatea de „a naşte băieţi”, însă rămâne 
exigenţa naşterii. Pentru a îndulci puţin „mântuirea femeii”, 
interpreţii consideră că mântuirea acesteia este realizată 
tot de Hristos, însă, prin această adăugire a „naşterii de fii”. 
Poziţia este oarecum susţinută de două argumente: „întâi a 
fost întocmit Adam, şi apoi Eva” (1 Tim 2:13) şi „nu Adam 
a fost amăgit; ci femeia, fiind amăgită, s-a făcut vinovată de 
călcarea poruncii” (1 Tim 2:14).   

O altă perspectivă interpretativă notează că expresia „ea va 
fi mântuită” nu se referă neapărat la obţinerea vieţii veşnice 
sau la mântuirea spirituală. Mai degrabă e vorba de o trecere 
cu bine prin procesul biologic al naşterii copiilor, sau de o 
dedicare totală naşterii şi creşterii copiilor, fapt care ar putea 
scuti femeia de posibilitatea căderii specifice primei femei, 
Eva.

O posibilă înţelegere a 
textului 

Pornind de la premisele anunţate, textul ar trebui 
înţeles în contextul în care a fost aşezat de autorul 
uman sub inspiraţia Duhului Sfânt. Textul mai larg, 
consemnat în 1 Timotei 2, este:

Vreau, dar, ca bărbaţii să se roage în orice loc şi să ridice spre cer 
mâini curate, fără mânie şi fără îndoieli. Vreau, de asemenea, ca 
femeile să se roage îmbrăcate în chip cuviincios, cu ruşine şi sfială; 
nu cu împletituri de păr, nici cu aur, nici cu mărgăritare, nici cu 
haine scumpe, ci cu fapte bune, cum se cuvine femeilor care spun 
că sunt evlavioase. Femeia să înveţe în tăcere, cu toată supunerea. 
Femeii nu-i dau voie să înveţe pe alţii, nici să se ridice mai presus 
de bărbat, ci să stea în tăcere. Căci întâi a fost întocmit Adam, şi 
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apoi Eva. Şi nu Adam a fost amăgit; ci femeia, fiind amăgită, s-a 
făcut vinovată de călcarea poruncii. Totuşi ea va fi mântuită prin 
naşterea de fii, dacă stăruie cu smerenie în credinţă, în dragoste şi 
în sfinţenie.

Apostolul Pavel porneşte de la definirea nevoii 
mântuirii fiecărui om şi de la chemarea la implicare, 
prin rugăciune, atât a bărbatului, cât şi a femeii. 
Dacă bărbatul este chemat la a se ruga pentru 

mântuirea altora lucrând cinstit, nestăpânit de mânie şi fără 
îndoieli, femeia este chemată la a se ruga într-o atitudine 
de cinste faţă de Dumnezeu. De fapt, apostolul Pavel face 
trimitere la modul în care rugăciunile bărbaţilor şi ale 
femeilor pot fi împiedicate. În cazul bărbatului, rugăciunile pot 
fi zădărnicite prin puterea materială pe care acesta, bărbatul, 
o deţine ca urmare a muncii şi câştigului fizic, fapt care, 
corelat cu un câştig necinstit, ar scoate bărbatul din lupta 
spirituală a rugăciunii pentru mântuirea altora. Niciun bărbat 
nu are dreptul să abdice din postura de mijlocitor, dar, pentru 
a rămâne în această postură este necesară munca cinstită (nu 
la negru, nu prin metode necinstite, nu prin modalităţi care 
ar pune în pericol mărturia), starea de pace şi certitudinea 
rugăciunilor cu credincioşie. În cazul femeii, rugăciunile pot fi 
împiedicate din cauza pericolului seducţiei prezent în modul 
în care aceasta se îmbracă sau se aranjează. Nicio femeie nu 
poate abdica din postura de mijlocitoare în rugăciune pentru 
mântuirea altora, însă, menţinerea ei în această postură se 
face prin evitarea comportamentului seducător.

Apoi, apostolul Pavel, discută aspectul mântuirii, atât a 
bărbatului, cât şi a femeii, din perspectiva ierarhiei funcţionale 
stabilită de Dumnezeu, din perspectiva creaţiei şi din 
perspectiva răscumpărării. Argumentul răscumpărării ar 
putea fi suficient pentru a justifica şi înţelege expresia „ea 
va fi mântuită prin naşterea de fii”. Însă, această justificare 
necesită o întoarcere în grădina Eden, la momentul căderii 
şi a rostirii judecăţii divine. La interpelarea lui Dumnezeu, 
bărbatul aruncă vina asupra femeii, iar aceasta, asupra şarpelui. 
Interesant, Dumnezeu îl acuză pe bărbat, însă, în final, rosteşte 
o sentinţă care are în vedere sămânţa şarpelui şi sămânţa 
femeii. Totodată, sentinţa are şi dimensiune răscumpărătoare 
pentru femeie şi implicit pentru bărbat. Aici intervine 
„mântuirea ei”. Textul se deschide spre o perspectivă 
sumbră pentru şarpe, dar spre una glorioasă pentru femeie. 
„Vrăjmăşie voi pune între tine şi femeie, între sămânţa ta şi 
sămânţa ei. Aceasta îţi va zdrobi capul, şi tu îi vei zdrobi călcâiul” 
(Gen 3:15), afirmă Dumnezeu. Sentinţele sunt radical diferite, 
în timp ce viaţa femeii este protejată, viaţa şarpelui este 
anihilată. Războiul sau disputa dintre femeie şi şarpe nu va fi 
veşnică, în final, şarpele (diavolul) va fi condamnat, iar femeia 
va fi mântuită. 

Zdrobirea capului şarpelui însemna biruinţa seminţei femeii 
asupra acestuia, însemna şi mântuirea ei, adică, ieşirea ei de 
sub puterea acuzatoare a bărbatului ei, a lui Dumnezeu şi 
chiar a şarpelui. Însă acest lucru e valabil şi în cazul bărbatului. 
Şi el va fi mântuit tot prin sămânţa femeii care va zdrobi capul 

şarpelui. În acel moment, în care tuna sentinţa divină, în care 
spinii măcinau deja tălpile celor doi oameni, iar ţărâna zgâria 
pântecul şarpelui, nimic nu aducea speranţă decât perspectiva 
biruinţei asupra şarpelui. Femeia a ieşit din Eden cu dorinţele 
strâns legate de bărbatul ei, cu perspectiva durerilor naşterii, 
însă păstrând în inima ei cuvântul mântuitor: că sămânţa ei va 
zdrobi sămânţa şarpelui. Astfel, va fi mântuită prin „sămânţa 
ei” (naşterea de fii).

Apoi, „cu ajutorul Domnului”, cum a spus femeia, s-a născut 
Cain. Femeia l-a privit ca pe „sămânţa ei”, crezând, probabil, 
că acesta va zdrobi capul şarpelui. N-a fost să fie. S-a născut 
Abel şi tot comportamentul lui, felul lui de a-L înţelege pe 
Dumnezeu, ar fi putut determina în femeie gândul că acesta 
este „sămânţa ei”, că zilele şarpelui vor avea un final grabnic 
şi că mântuirea ei va încolţi imediat. Nu avea să fie aşa, din 
contră, şarpele avea să zdrobească călcâiul femeii, avea să-l 
pună la pământ pe Abel, cel care s-a ridicat ca un păstrător 
al chipului lui Dumnezeu. Apoi a venit Set, iar, la naşterea lui, 
femeia păstra gândul mântuirii prin sămânţa ei, afirmând clar: 
„Dumnezeu mi-a dat o altă sămânţă în locul lui Abel, pe care l-a 
ucis Cain” (Gen 4:25).

Fără a exagera, cred că acest gând al mântuirii şi al scoaterii 
de sub pedeapsa şi sentinţa lui Dumnezeu, prin „sămânţa 
ei” s-a transmis de la prima femeie către toată linia feminină 
a creaţiei. Sara a primit un fiu (Gen 21:1-2), care, prin 
toate promisiunile divine de care a avut parte ar fi putut  fi 
„sămânţa femeii”. Apoi, Ana a primit un fiu (1 Sam 1:20), 
dar n-a fost sămânţa promisă. Mai târziu, soţia lui Manoah a 
primit un fiu (Jud 13:3), însă nici acesta nu a fost „sămânţa 
femeii care zdrobeşte capul şarpelui”. Într-un târziu, Isaia reia 
promisiunea lui Dumnezeu legată de „sămânţa femeii” prin 
proorocia „Iată, fecioara va rămâne însărcinată, va naşte un 
Fiu şi-I va pune numele Emanuel” (Isaia 7:14). Din momentul 
acestei proorocii, probabil multe femei şi-au privit fiii ca 
potenţială sămânţă care va zdrobi capul şarpelui, ca potenţială 
sursă de mântuire, însă niciunul nu a împlinit aşteptarea 
femeii.

Cu toate acestea, Dumnezeu a împlinit ce a afirmat 
în Eden. Fecioara a rămas însărcinată şi a născut 
un fiu. Îngerul i-a spus lui Iosif: „Ea va naşte un Fiu, 
şi-I vei pune numele Isus, pentru că El va mântui pe 

poporul Lui de păcatele sale” (Matei 1:21). Pentru prima dată 
mântuirea apare asociată cu „sămânţa femeii”. Pe de altă 
parte şi Maria a primit un mesaj asemănător: „Şi iată că vei 
rămâne însărcinată şi vei naşte un Fiu, căruia Îi vei pune numele 
Isus. El va fi mare şi va fi chemat Fiul Celui Preaînalt; şi Domnul 
Dumnezeu Îi va da scaunul de domnie al tatălui Său David. Va 
împărăţi peste casa lui Iacov în veci, şi Împărăţia Lui nu va avea 
sfârşit” (Lc 1:31-33). Din nou, cu alte cuvinte, este reiterată 
afirmaţia din Eden, sămânţa femeii nu va avea sfârşit. Mai mult, 
fiul este numit Isus, însemnând „cel care mântuieşte”. Simeon 
a reluat cuvintele lui Dumnezeu afirmând „ochii mei au văzut 
Mântuirea Ta” (Lc 2:30), iar Maria, ca prima şi fiecare femeie, 
păstra toate cuvintele în inima ei (Lc 2:51). Astfel dar, Hristos 
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este acea „sămânţă a femeii” care va zdrobi capul 
şarpelui, asigurând totodată mântuirea femeii. 
Justificarea lui Hristos ca „sămânţă a femeii” este 
făcută şi de către apostolul Pavel în Romani 1:3, 
unde afirmă că, după trup, Hristos este născut 
din sămânţa lui David.

Concluzie

Când a afirmat că sămânţa 
femeii va zdrobi capul şarpelui, 
Dumnezeu L-a avut în vedere pe 
Hristos. El este Acela care, prin 

lucrarea Lui, prin jertfa Lui, zdrobeşte capul 
şarpelui, asigurând astfel mântuirea femeii 
şi a bărbatului. Nimeni nu poate rămâne în 
afara lucrării lui Hristos, El fiind suficient 
pentru mântuirea celor care cred. Disputele 
legate de mântuirea femeii printr-un proces 
biologic de procreare nu îşi găsesc aplicaţie 
biblică. Era necesară venirea lui Hristos, acea 
sămânţă a femeii, despre care nici ea, femeia, 
nu avea habar, pentru realizarea obiectivului 
divin, zdrobirea capului şarpelui şi mântuirea 
femeii şi a bărbatului. Astfel, afirmaţia din 1 
Timotei 2.15 poate fi o trimitere la procesul 
mântuirii realizat de Dumnezeu, dar adus 
la înfăptuire prin întruparea Logosului 
şi naşterea Lui din fecioară, proces care 
a asigurat mântuirea femeii. Pentru a nu 
exista nicio urmă de îndoială, afirm clar că 
mântuirea femeii este posibilă numai prin 
Isus Hristos. 

T E X T E  B I B L I C E  C O N T R O V E R S A T E

Întâlnirea liderilor 
zonali TAC
Sibiu, 17-19 februarie 2022

Întâlnirea membrilor 
Consiliului Naţional
Braşov, 07-09 aprilie 2022
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DISCERNĂMÂNT 
SPIRITUAL

(MATEI 24:4-8)

ÎN VREMURILE 
DIN URMĂ

 Emanuel RĂDUŢ
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   >>

În ultima vreme, tot mai des, credincioşii se regăsesc în 
poziţia ucenicilor şi au tot felul de înţelegeri profetice şi 
escatologice. În discuţia cu Domnul Isus, ucenicii voiau să 
cunoască calendarul, semnele şi succesiunea evenimentelor. 

Ei voiau să ştie „când va fi” sfârşitul vremurilor, „când se vor 
întâmpla aceste lucruri” şi „care va fi semnul venirii [Domnului 
Isus] şi al sfârşitului veacului acestuia” (v. 3). Ca şi în alte 
situaţii (Faptele Apostolilor 1:6), ucenicii erau preocupaţi cu 
escatologia şi înţelegerea vremurilor. În schimb, Domnul Isus 
atrage atenţia asupra comportamentului şi a discernământului 
spiritual. El arată „cum să fim” în astfel de vremuri. Pe noi ar 
trebui să ne intereseze cum să fim noi, nu când vor fi aceste 
lucruri. 

Predica Domnului Isus Cristos – redată în Matei 24:1-51, 
Marcu 13:1-37 şi parţial în Luca 17:20-37 – nu se referă la 
Biserică, ci la Israel. Ea a fost împlinită parţial la cucerirea 
Ierusalimului (70 AD, v. 2 –„nu va rămâne aici piatră pe piatră 
care să nu fie dărâmată”) şi va fi împlinită plenar în timpul 
Necazului cel Mare (v. 21 – „atunci va fi un necaz aşa de mare, 
cum n-a fost niciodată de la începutul lumii până acum şi nici nu 
va mai fi”). Din nefericire, aceste cuvinte ale Domnului Isus 
au fost, şi sunt deseori, atât de trunchiate şi de abuzate de 
interpretările oamenilor. 

Însă, dincolo de înţelesurile escatologice ale acestui pasaj 
din învăţătura Domnului Isus, am vrea să privim textul şi să 
înţelegem că, în mod practic, în aceste vremuri avem nevoie de 
discernământ spiritual. 

Discernământ pentru a nu ne 
lăsa antrenaţi în discuţii 

Suntem înconjuraţi de tot felul de specialişti în 
interpretări. Mulţi azi se pretind „tălmăcitori ai 
vremurilor”. Şi le place să-i atragă pe oameni în 
discuţii, să le explice şi să îi convingă de învăţătura lor. 

O mulţime de cărţi şi tractate sunt răspândite cu tot felul de 
interpretări apocaliptice. Şi cine nu cunoaşte Scriptura poate 
fi foarte uşor dus în rătăcire. 

Domnul Isus spune că „vor veni mulţi în Numele Meu şi vor 
zice...” (v. 5, 23), sau „se vor scula proroci mincinoşi” (v. 11, 24) şi 
„cristoşi mincinoşi” (v. 24), care „vor înşela pe mulţi” (x 2 – v. 5, 
11), încercând „dacă va fi cu putinţă, chiar şi pe cei aleşi” (v. 24). 
Şi cei care răspândesc falsuri pretind că vorbesc „în numele 
Domnului Isus”. Unora dintre aceia care vor pretinde că au 
vorbit în numele Domnului, El le va spune „Niciodată nu v-am 
cunoscut; depărtaţi-vă de la Mine, voi toţi care lucraţi fărădelege” 
(Matei 7:22-23). 

În faţa acestor situaţii, Domnul Isus atenţionează pe cei 
credincioşi în două moduri. În primul rând, „băgaţi de seamă” 
(v. 4). Este un îndemn la a fi atenţi sau vigilenţi cu ceea ce 
auzim. Naivitatea şi credulitatea faţă de învăţăturile greşite nu 
au ce căuta în viaţa unui credincios matur spiritual şi ancorat 
în Sfânta Scriptură. În al doilea rând, „să nu vă înşele cineva” 

(v. 4). Adică „să nu vă amăgească” (GBV) sau „să nu vă ducă 
în rătăcire” (NTR). Ce anume să băgăm de seamă? Să nu fim 
înşelaţi, amăgiţi şi duşi în rătăcire de învăţăturile false care 
circulă în jurul nostru! Să avem grijă ce auzim, în ce discuţii 
intrăm, ce curiozităţi căutăm să ne satisfacem, pentru că sunt 
oameni care ne pot duce în rătăcire cu învăţătura lor greşită.

În două milenii de creştinism, s-au tot „identificat” semnele 
vremurilor şi, totuşi, Biserica este încă aici şi sfârşitul lumii încă 
nu a venit. În faţa acestor învăţători mincinoşi, a acestui val de 
„interpretatori de Scripturi”, Domnul Isus ne îndeamnă, ne 
atenţionează şi ne învaţă să băgăm de seamă să nu fim amăgiţi 
şi duşi în rătăcire de alţii cu alte învăţături. De aceeea, să nu ne 
plecăm urechea la toţi cei care pretind că înţeleg vremurile, 
ci să rămânem la învăţătura Scripturii. Să fim oameni care 
discernem adevărul de minciună şi autenticul de fals, ca să 
nu fim clătinaţi de valurile din lumea aceasta, ci să rămânem 
ancoraţi în stânca care este Domnul Isus Cristos şi în Cuvântul 
Lui care este veşnic şi care ne-a dat şi ne poate da stabilitate şi 
în aceste zile din urmă în care trăim noi. 

Discernământ pentru a nu ne 
lăsa afectaţi de emoţii

Suntem bombardaţi emoţional zi de zi. Domnul Isus 
foloseşte două verbe ce exprimă două acţiuni care 
au de-a face cu simţămintele noastre şi produc în noi 
emoţii şi trăiri: „veţi auzi...” (v. 5) şi „veţi vedea...” (x 

2 – v. 15, 33). Auzim veşti şi vedem situaţii. Nu au cum aceste 
situaţii (războaie, veşti de războaie, cutremure, foamete, 
ciume) să nu ne tulbure şi să nu ne producă diferite stări. 

Când năvălesc emoţiile, Domnul Isus atenţionează: „să nu vă 
înspăimântaţi” (v. 6). Adică, „să nu vă tulburaţi” (GBV) sau „să nu 
vă neliniştiţi” (NTR). Emoţiile puternice produc stări puternice. 
De aceea, să nu ne lăsăm copleşiţi de emoţii pe baza a ceea ce 
auzim şi a ceea ce vedem, ci să ne încredem în suveranitatea 
lui Dumnezeu. Că e pandemie sau război, Dumnezeu este 
tot pe tron, este tot suveran şi în control. Scriptura afirmă că 
„Domnul stătea pe scaunul Lui de domnie când cu potopul, şi 
Domnul împărăţeşte în veci pe scaunul Lui de domnie” (Psalmul 
29:10). Şi aceasta pentru că „Domnul face tot ce vrea în ceruri şi 
pe pământ, în mări şi în toate adâncurile” (Psalmul 135:6). 

Crizele politice, sociale, sanitare, umanitare, sau de orice altă 
natură ar fi ele, din lumea noastră nu pot afecta în vreun fel 
guvernarea lui Dumnezeu. În suveranitatea Sa, Dumnezeu 
rămâne în controlul tuturor lucrurile indiferent de aşteptările 
noastre, de concepţiile noastre sau de guvernele noastre 
politice.
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Discernământ pentru a nu ne 
lăsa asaltaţi cu profeţii

Suntem chemaţi la aşteptare, nu la profetizare. Să nu 
ne ocupăm cu statistici sau cu calcularea de date. 
Legat de revenirea Sa, Domnul Isus spune că „despre 
ziua aceea şi despre ceasul acela, nu ştie nimeni” (v. 36) 

şi „nu ştiţi în ce zi va veni Domnul vostru” (v. 42), pentru că 
„Fiul omului va veni în ceasul în care nu vă gândiţi” (v. 44).  Nu 
după calendarul după care calculăm noi, nu după planurile pe 
care le facem noi, ci în ceasul în care nu ne gândim. De aceea 
afirmăm, pe bună dreptate, că Răpirea Bisericii este un act 
iniment şi neprecedat de semne. Biserica (Mireasa) aşteaptă 
în permanenţă să vină Domnul Isus (Mirele).  

De aceea, Domnul Isus ne spune „vegheaţi” (v. 42) şi „fiţi 
gata” (v. 44). Sunt oameni care dorm spiritual, şi câteodată 
mai apare câte o criză care să îi trezească. De aceea, să 
nu ne oprim din slujirea Domnului Isus, doar pentru că Îl 
aşteptăm pe El ca să revină. Este o mare ispită să înţelegem 
greşit revenirea Domnului şi să nu mai facem nimic. Aceasta 
era o problemă în Tesalonic. Şi apostolul Pavel scrie două 
epistole pentru a prezenta adevărurile cu privire la revenirea 
Domnului Isus şi cum să trăim noi în aşteptarea acestei 
reveniri. Unii dintre cei de atunci, înţelegând greşit revenirea 
Domnului, ajunseseră să nu mai muncească. Şi apostolul 
mustră astfel de atitudini şi-i atenţionează pe cei din adunare 
să nu încurajere lenea, apatia şi neimplicarea.

***

Scopul profeţiilor nu este satisfacerea curiozităţilor, ci 
pregătirea noastră în vederea a ceea ce Dumnezeu 
aşteaptă de la noi, şi anume: să deosebim duhurile, 
cercetând Scriptura, să slujim pe Domnul Isus, slujind 

pe sfinţi, şi să aşteptăm Răpirea, veghind pe calea credinţei.

Biserica nu aşteaptă împlinirea niciunui semn, ci aşteaptă 
semnalul plecării şi a întâmpinării Domnului Isus în văzduh: 
„Căci însuşi Domnul, cu un strigăt, cu glasul unui arhanghel şi 
cu trâmbiţa lui Dumnezeu, Se va coborî din cer, şi întâi vor învia 
cei morţi în Cristos. Apoi, noi cei vii, care vom fi rămas, vom fi 
răpiţi toţi împreună cu ei în nori, ca să întâmpinăm pe Domnul în 
văzduh; şi astfel vom fi totdeauna cu Domnul.” (1 Tesaloniceni 
4:16-17). 

Scriptura ne atenţionează că vom prinde vremuri tulburi, dar 
Biserica nu intră în Necazul cel Mare, ci Îşi aşteaptă Mirele 
ca să vină să o ia la nunta care va avea loc în Cer (Apocalipsa 
19:1-10), iar ospăţul ei va fi în timpul Mileniului. De aceea, în 
aşteptarea Răpirii, ne pregătim pentru întâlnirea cu Domnul 
Isus, făcându-ne partea în lucrarea pentru El. Suntem pe scena 
aceasta a lumii, cu credinţa ancorată în Dumnezeul suveran şi 
cântând plini de încredere: „Sfârşitul veacului trăim/ Cu lupte, 
ură şi război/ Dar fericiţi la cer privim/ Nu e mult şi vine 
Domnul iar la noi.”. 

Ce este 
Adunarea 
Domnului 

Isus?
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Definiţiile sunt foarte importante. În aceste zile sensul cuvintelor este rescris. Se redefineşte 
terminologia în mod voit sau datorită evoluţiei culturale şi sociale, iar confuzia e tot mai 
vizibilă. 

Ce este Adunarea Domnului Isus? Voi folosi termenul de Adunarea în loc de Biserică, deoarece 
el reflectă mai fidel conceptul biblic de ekklesia, poporul Domnului Isus, a celor chemaţi afară. Adunarea 
comportă un sens mai dinamic, viu şi apropiat de imaginea biblică a trupului, a cărui Cap este Domnul Isus 
(Efeseni 5:23, Coloseni 1:18). Basilica sau basilike, de unde avem în limba română cuvântul biserică, are un 
sens formal, instituţional şi etimologic indică către un loc, o clădire fizică.  

În încercarea de a defini biblic Adunarea, voi arăta că ea este un “organism organizat”, local şi universal, 
având natură divină şi umană, iar din punct de vedere al poziţionării ei în timp e istorico-escatologică. 

Adunarea - un „organism organizat”

Elementul distinctiv al Adunării faţă de orice altă formă de organizare a oamenilor e dat de Duhul 
Sfânt care locuieşte în oameni şi care face ca ekklesia să fie un organism, nu o organizaţie - “Şi 
voi, ca nişte pietre vii, sunteţi zidiţi ca să fiţi o casă duhovnicească, o preoţie sfântă, şi să aduceţi jertfe 
duhovniceşti plăcute lui Dumnezeu, prin Isus Hristos.” (1 Petru 2:5).

Adunarea nu este o organizaţie, fundaţie, asociaţie, club, şcoală, spital, companie, grup virtual sau altceva 
de acest fel. Chiar dacă din punct de vedere legal este nevoie de anumite forme, aceste NU trebuie şi nu 
pot determina sau schimba natura şi statutul adunării Domnului Isus. Mântuitorul în Matei 16:8 subliniază 
caracterul neschimbabil şi de nebiruit al adunării în ciuda celor mai mari ameninţări. În acelaşi timp, 
Adunarea, respectând învăţătura Scripturii nu poate trăi în dezordine, deoarece “Dumnezeu nu este un 
Dumnezeu al neorânduielii, ci al păcii, ca în toate Adunările (ekklésia) sfinţilor.” (1 Corinteni 14:34, 40).

Organismul Adunării e format din familii, bărbaţi, femei, tineri şi tinere, născuţi din nou, ca urmare a alegerii 
suverane a lui Dumnezeu, prin lucrarea de răscumpărare, iertare, înfiere, regenerare a Domnului Isus şi 
prin pecetluirea cu Duhul Sfânt (Faptele Apostolilor 2:39, Efeseni 1:4-14).

Acest organism viu şi dinamic se întâlneşte regulat, în mod fizic cu scopul de a se închina în părtăşie curată 
studiind Scriptura, frângând pâinea (Masa Domnului) şi rugându-se (Faptele Apostolilor 2:42). Fiecare 
membru slujeşte pe ceilalţi după darul sau darurile spirituale primite de la Duhul Sfânt pentru a creşte în 
cunoaşterea Domnului Isus (1 Corinteni 12).

Adunarea locală şi universală

Din punct de vedere geografic Adunarea Domnului Isus e una locală, iar toţi copiii lui Dumnezeu 
de pe pământ fac parte din adunarea universală. Apostolii fac referiri în saluturile de încheiere 
a epistolele lor, şi nu numai, arătând că ekklesia e una locală (1 Corinteni 16:19, Romani 16:5, 
Coloseni 4:15, Filimon 1:2). Pe lângă acestea, toate precizările biblice legate de funcţiile unei 

adunări au conotaţie strict locală (Tit 1:5, 1 Timotei 3:1, 15).

Adunarea locală mai poate fi definită prin prisma rânduielilor, modului de conducere şi de manifestare 
public cât şi privat. Modul de funcţionare şi închinare prescris de Dumnezeu în Scriptură pentru 
comunitatea locală a credincioşilor care nu se poate aplica la ekklesia universală este prin:

 Doru LUNGU
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1. Rânduieli: Cina Domnului şi botezul (1 Corinteni 11:23-32, 1 Petru 3:21, Romani 6:1-11);

2. Conducere prin prezbiteri şi diaconi (Tit 1:5-9, 1 Timotei 3:1-15);

3. Slujire individuală prin darurile spirituale publice şi private (Romani 12:3-8, 1 Corinteni 12, 
Efeseni 4:11-16, 1 Petru 4:8-11);

4. Disciplină (Matei 18:17);

5. Diaconie (1 Corinteni 16:1-5, 2 Corinteni 8:1-15, Evrei 6:10);

6. Evanghelizare (Matei 28:19-20, Marcu 16:15, Faptele Apostolilor 1:8).

Termenul de „universal” nu se referă la o formă fizică a adunării, ci la una spirituală. Aşa cum am arătat mai 
sus, toate referinţele biblice vorbesc despre un popor al Domnului care se întâlneşte regulat în mod fizic şi 
se închină lui Dumnezeu prin cele 6 funcţii enumerate. Ideea de “biserică naţională, regională sau mondială” 
nu poate fi susţinută biblic.

Adunarea are natură divină şi umană

Natura divină e dată în primul rând de implicarea Domnului Isus, Fiului lui Dumnezeu, în formarea, 
protejarea (Matei 16:18), susţinerea, creşterea (Efeseni 4:16, 5:29), conducerea (Efeseni 1:22, 
5:23) şi sfinţirea adunării (Efeseni 5:26-27). În al doilea rând, prezenţa Duhului Sfânt în trupul 
credinciosului, ce devine templul lui Dumnezeu, e ceea ce face din păcătos o făptură nouă (1 

Corinteni 6:19-20). Scriptura este al treilea element ce completează partea naturii divine a adunării.  Nu 
în ultimul rând, Dumnezeu Tatăl în înţelepciunea şi puterea Lui, este Cel care a hotărât, orchestrat şi dus la 
îndeplinire fiecare detaliu privitor la clădirea duhovnicească de pe pământ (Romani 8:29-30, Efeseni 1:3-14).

Oamenii care au fost mântuiţi şi care formează Adunarea Domnului Isus, prin funcţiile pe care le manifestă ei, 
formează natura umană a poporului câştigat prin jertfa Mântuitorului.

Adunarea este istorico-escatologică

Sunt aproximativ două milenii de când Duhul Sfânt a venit pe pământ, ca împlinire a promisiunii 
Domnului Isus de a trimite un Mângâietor. Demografia pământului s-a schimbat complet de câteva 
ori, imperii s-au ridicat şi au dispărut, sisteme politice, economice, sociale au fost şi au trecut, dar 
Adunarea lui Cristos a continuat să existe şi să se răspândească pe tot globul. Istoria nu a putut 

schimba acest organism viu, ci Adunarea a transformat vieţi şi societăţi prin îndeplinirea chemării ei de a fi 
sare şi lumină (Matei 16:18).

Singurul popor care va depăşi limitele timpului şi spaţiului, şi care va cunoaşte desăvârşirea, va fi cel pe care 
Domnul Isus Cristos şi l-a răscumpărat cu propriul sânge, atunci când se va întâlni cu El (Efeseni 5:27, 1 Ioan 3:2).

În concluzie, Adunarea este „organismul organizat”, local şi universal, cu natură divină şi umană, istorico-
escatologică, formată din familii, bărbaţi, femei, tineri şi tinere, născuţi din nou, ca urmare a alegerii suverane 
a lui Dumnezeu, a regenerării, înfierii, iertării şi pecetluirii cu Duhul Sfânt, care se întâlnesc fizic în mod 
regulat pentru închinare în părtăşie curată la studiul Scripturii, Masa Domnului şi rugăciuni. Fiecare îi 
slujeşte pe ceilalţi după darul primit de la Duhul Sfânt, evanghelizând comunitatea în care locuiesc şi trăind 
după principiile Scripturii. Adunarea e condusă în mod absolut de Domnul Isus, Întemeietorul, Mântuitorul, 
Susţinătorul, Conducătorul şi Mirele ei. 

Adunarea este un „organism organizat”, local şi universal, având natură divină şi umană, 
iar din punct de vedere al poziţionării ei în timp e istorico-escatologică.

22  Calea Credinţei, nr. 442, martie - aprilie 2022



IN
FO

 •
 ŞTIR

I •
 IN

FO
 •

 ŞTIR
I

SPRIJIN REFUGIAŢI UCRAINA
Zona Botoşani

Zona Suceava

Mulţumim Domnului că pentru o vreme ca aceasta, ne-a lăsat să putem fi de folos pentru cei care vin în 
ţara noastră. Unii o tranzitează pentru a pleca cât mai departe de război, alţii se mulţumesc cu a trăi în 
căldură şi linişte în casele noastre. În momentul de faţă, căutăm să acoperim toate nevoile de cazare şi 
masă pentru cei refugiaţi. În primele 2/3săptămâni preluăm din vamă, stand  zi şi noapte pentru a ajuta pe 

fraţii noştri în credinţă (şi nu numai pe ei) care sunt obosiţi după zile întregi de aşteptat la cozi de kilometri pentru a 
trece vama, acum vin mai puţini, dar au nevoie de ajutorul nostru.

Păstrăm legătura cu fraţii noştri din Ucraina, pentru a ne indica în care vămi sunt să-i preluăm pe cei ce vin în 
România, şi cu ce îi putem ajuta pe cei din centrele de refugiaţi din Ucraina. De aproximativ 40 zile, aproape zilnic, 
trecem graniţa în Ucraina până la Cernăuţi şi în împrejurimi unde avem solicitări, să ducem microbuze cu alimente, 
medicamente, produse de igienă şi haine. Mulţumim Domnului că putem caza refugiaţii care sunt în tranzit sau care 
doresc să se stabilească în România.

De săptămâna trecuta ne-am propus să folosim hrana împărţită şi ca mijloc de evanghelizare. Motto-ul nostru este 
Matei 4:4 „Omul nu trăieşte numai cu pâine, ci cu orice Cuvânt care iese din gura lui Dumnezeu”. În sensul acesta 
facem întâlniri cu refugiaţii în localităţi când este posibil, sa avem un timp de predicare a Cuvântului lui Dumnezeu, să 
împărţim Evanghelia după Ioan sau NT în limba ucraineană, după care sa oferim şi alimentele puse deja în cutii. 

Mulţumim pentru ajutorul acordat în rugăciune şi sprijin financiar.

 Viorel CIOBANU

În zona Suceava, suntem implicaţi din primile zile în primirea, cazarea, distribuirea şi ajutorarea refugiaţilor 
din Ucraina. La primirea în vama sunt  traducătorii şi cei ce repartizează în maşini, apoi sunt fratii şoferi care 
transporta de la vama spre Kairos Suceava, iar de acolo se distribuie în funcţie de nevoi, în ţara sau se caută 
posibilităţi de transport pentru Europa.  Mai este un departament de ajutor umanitar în special distribuirea de 

alimente pentru refugiaţii din Ucraina, refugiaţi veniţi din zona Est spre cele 3 raioane în partea de Vest unde nu au 
fost bombardamente. Grupul de fraţi transportatori au trecut cu aproape 200 de microbuze în Ucraina cu alimente, 
literatură creştină acoperind aproape 80 de biserici la care sunt refugiaţi sau ajută.  Mulţumim Domnului pentru 
această oportunitatea de a sluji fraţi în necaz..

 Cornel HAUREŞ
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Zona Sighet

Zona Tulcea

Cu ajutorul lui Dumnezeu am reuşit să ajutăm creştinii din Ucraina (şi nu numai pe ei),cu alimente de bază, 
produse de igienă, haine şi medicamente. 

Am organizat convoaie umanitare,pentru zonele Hust, Vinogradivo, Mucaci, Poroşkovo, Uglea, Svaleavca, 
Velhiti, Nereznita, Puske Pole (Bustino), unde fraţii au în grijă refugiaţi, dar şi pentru cei din zonele de 

război din regiunea Kiev. Cu un total de peste 90 microbuze, în care pe lângă produsele menţionate, am livrat şi Nou 
Testamente şi Biblii pentru copii, în limba ucraineană. Toată slava o dăm Domnului şi mulţumim celor care ne-au 
sprijinit în aceste acţiuni umanitare. Fiţi binecuvantaţi de Domnul.

 Cristi ARDELEAN.

Biserica Creştină după Evanghelie „Betania” din Tulcea s-a implicat începând cu anul 2019 în misiunea de 
evanghelizare printre ruşii lipoveni împreună cu grupuri de fraţi din Ucraina. În momentul în care a început 
războiul, mulţi fraţi şi prieteni ne-au sunat şi ne-au cerut ajutorul. Cu ajutorul Domnului, am organizat mai 
multe transporturi de alimente în Odessa, Shevcencovo, Nikolaev, Kiev, Ismail, Tarutino. Acolo fraţii o duc 

foarte greu, preţul alimentelor a crescut foarte mult şi mulţi nu mai au posibilitatea să lucreze. 

Mulţi refugiaţi ne-au cerut ajutorul să poată rămâne pe termen lung, până la terminarea războiului. În fiecare duminică 
organizam o masă la Biserică pentru toate familiile de refugiaţi pe care îi avem. Sunt şi familii care sunt în trecere şi pe 
care i-am ajutat să ajungă la Bucuresti, să-şi facă actele la Galaţi sau să plece mai departe în ţară sau în străinătate. La 
ieşirea din vamă avem o rulotă unde facem între 200 si 1000 de hotdoguri pe zi pentru refugiaţii care vin (în această 
lucrare avem nevoie de voluntari). E un prilej de a spune un cuvânt de mângâiere si încurajare. Domnul Isus sa-i 
binecuvânteze si sa-i răsplătească pe toţi aceia care s-au implicat si se implică!

 Victor CIREŞ.

IN
FO

 •
 Ş

TI
R

I •
 IN

FO
 •

 Ş
TI

R
I

24  Calea Credinţei, nr. 442, martie - aprilie 2022



Valentin Giuroiu s-a născut în Bucureşti, în 
timpul celui de-al doilea război mondial, 
la 28 septembrie 1941, ca primul copil al 
familiei Gheorghe (Gică) şi Maria (Maia) 

Giuroiu, iar bunicii Constantin şi Suzana Giuroiu, 
una dintre cele mai vechi familii din prima Adunare 
Creştină după Evanghelie din România. Părinţii săi au 
avut căsătoria în adunarea de la ,,Omul cu ciocan”, 
aflată atunci în strada Episcop Radu. Tatăl său a fost 
unul dintre lucrătorii adunării, iar mama sa a fost 
susţinută de familia Perret, datorită faptului că a 
rămas orfană în adolescenţă (la 15 ani).

Născut într-o familie de credincioşi dedicaţi 
Domnului, părinţii l-au îndreptat de mic copil către 
cunoaşterea Bibliei şi a întâmplărilor care fac deliciul 
tuturor copiilor, precum crearea pământului, a 
omului, căderea omului în păcat, viaţa lui Avraam, 
viaţa lui Samson, a lui David, şi mai ales l-a atras 
viaţa şi lucrările Mântuitorului nostru Isus Cristos. 
Dumnezeu l-a binecuvântat cu o înţelepciune 
deosebită. Abia după patru ani (1945) a venit prima 
surioară, Daniela, apoi Liviu (1946) şi, în cele din 
urmă, Remi (1949).

Copilăria trăită în timpul războiului n-a fost uşoară. 
Tatăl său era mereu concentrat pentru armată şi 
deseori plecat în diferite misiuni pentru îndeplinirea 
sarcinilor date. Totuşi, Domnul l-a protejat ca să nu 
meargă pe front, ci fiind un foarte bun ceasornicar 
i s-au dat diferite lucrări de mecanică fină în cadrul 
armatei. 

În timpul acesta, Valentin, urmărind cărţile de copii 
citite de mama sa, a început să înveţe să citească în 
felul acesta singur, şi părinţii au rămas uimiţi să vadă 
cum reuşeşte să citească şi apoi să şi scrie când 
nu avea nici 5 ani. De la naştere a locuit pe strada 
Negustori nr. 6, într-un mic bloc cu două etaje, unde 
locuiau şi alţi credincioşi, ca familiile Letzky, Schor, 
Rosenberg şi Schwartzbart. Fata cea mare a familiei 
Schwarzbart, Lidia, mai mare cu vreo doi ani decât 
el, mergea la o şcoală particulară de fete (Institutul 

„Choisy-Mangâru”). Şi, într-o zi, pentru că Valentin 
se „plictisea” singur acasă, i-a cerut voie mamei să-l 
ia cu ea la şcoală. Şi acolo a rămas, intrând în clasa I 
la 6 ani, timp de un an, după care a trecut la şcoală 
elementară din strada Mântuleasa. Datorită unor 
rezultate excepţionale la şcoală, a obţinut premiul 
întâi din clasa întâi până la sfârşitul Liceului Matei 
Basarab. 

Părinţii aveau o încredere deosebită în el, şi la vârsta 
de 8 ani mergea de mână cu sora lui, Daniela (4 
ani), şi fratele lui Liviu (3 ani) singur la plimbări chiar 
până în parcul Cişmigiu.

În anii de după război, când adunarea din Dragos 
Vodă a fost închisă pentru a face loc unei cantine 
muncitoreşti, fratele Valentin a frecventat adunări 
micuţe, de cartier, împreună cu părinţii. În acea 
perioadă, a avut prilejul să asculte mesajele unor 
credincioşi precum: Richard Wurmbrand, Alexandru 
Panaitescu, loan Severa şi alţii!

La liceu, datorită inteligenţei lui ieşită din comun, 
toţi profesorii îndemnau părinţii către facultatea la 
care erau ei specialişti. În cele din urmă s-a îndreptat 
spre Facultatea de Medicină din Bucureşti, pe care 
a absolvit-o în 1964, majoritatea notelor obţinute 
fiind de 9 şi 10. 

După absolvirea Facultăţii de Medicină, apoi 
internatul cerut absolvenţilor de medicină, şi în cele 
din urmă examenul de secundariat pe specializarea 
anestezie reanimare, luând locul al doilea la nivel 
naţional, a reuşit să ocupe un post de medic 
anestezist la Spitalul Brâncovenesc din Bucureşti, 
unde a devenit cel mai căutat medic anestezist din 
spital, mâna dreaptă a chirurgului si profesorului 
Florian Mandache. 

Aici a cunoscut o frumoasă asistentă din 
Departamentul de Anestezie, şi anume pe Ana 
Maria Leţu, pe scurt Ani. Prin mărturia lui Valentin, şi 
călăuzirea fratelui Oprea Teodorescu, Ani s-a întors 
la Dumnezeu. Evident, lucrurile au mers mai departe 
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NECROLOG 
Valentin Giuroiu (1941 – 2022)
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şi, la 29 ianuarie 1966, Ani a devenit soţia lui. Cu 
toate eforturile încercate prin diferite tratamente, 
Dumnezeu nu le-a dat copii. 

Împreună cu Ani, în iulie 1969 a primit şi botezul, 
pentru că autorităţile vremii l-au tot amânat şi 
împiedicat să-l facă. Din noiembrie 1969 a făcut 
parte din sfatul de fraţi al Adunării Crestine după 
Evanghelie Nr. 1 din Bucureşti (cunoscută azi ca 
Biserica Antiohia). În primii ani de slujire, fratele 
Valentin a colaborat cu fraţi din „generaţia de aur 
a Bisericii Creştine după Evanghelie din România”, 
precum însuşi mărturisea: „Am avut ca pilde şi 
sfătuitori pe fraţii Gheorghe Oprea – prin implicarea 
în lucrarea unică de păstorire pe care o desfăşura 
şi prin discuţiile personale cu el -, Marin lonescu – 
prin calităţile de învăţător şi om la spartură -, Florea 
Moisescu – prin puterea lucrării de evanghelizare 
şi relaţia specială pe care o avea cu Domnul, trăind 
exclusiv prin credinţă -, Isidor Braunstein – bun 
cunoscător al Cuvântului şi, deşi evreu, mare iubitor 
de limbă română, folosită la amvon, şi pilda mea în 
domeniul traducerii fraţilor străini -, Petru Răşcanu - 
bun învăţător şi imbold permanent de a scrie la revistă 
-, loan Pancencu - pildă de smerenie şi cunoaştere a 
Bibliei ş.a., iar pe tatăl meu îl consider mentorul meu 
practic.”

Dumnezeu l-a îndreptat pe Valentin spre 
cunoaşterea din ce în ce mai bună a Bibliei, şi fraţii 
presbiteri i-au încredinţat lucrarea de zidire a 
adunării în Cuvântul lui Dumnezeu.

Valentin, un autodidact deosebit, a învăţat în şcoală 
franceza şi rusa, apoi a învăţat şi engleza cu o 
doamnă care locuia la noi în casă. Nu s-a oprit 
aici, ci a învăţat singur limbile italiană şi germană. 
Cunoscând aceste limbi străine, a tradus numeroşi 
fraţi care au vizitat adunările din Bucureşti de-a 
lungul timpului.

Valentin a avut în Ani o soţie dedicată ca să-l ajute 
să-şi dezvolte cunoştinţele despre învăţăturile 
Bibliei. A fost alături de el în această lucrare cu 
o pasiune rar întâlnită. Asta i-a dat posibilitatea 
să citească mulţi scriitori credincioşi din limbile 
franceză şi mai ales engleză. 

În domeniul său medical, a urmat şi absolvit 
cursurile pentru a deveni doctor in medicină, dar 
regimul comunist nu i-a permis să susţină teza 
de doctorat fiindcă era creştin şi un membru de 
bază al adunării. Specializat în anestezie şi terapie 
intensivă, a lucrat ca medic primar anestezist-

reanimator la două dintre cele mai vechi spitale 
din Bucureşti: Spitalul Brâncovenesc (1963-1984), 
demolat de regimul comunist, şi Spitalul Colţea 
(1984-2009). La vârsta de 65 de ani s-a pensionat 
(2006), dar a mai profesat până în 2009.

Căderea regimului comunist în decembrie 1989 
i-a permis să-şi extindă activitatea atât în România, 
cât şi în afara ei, unde a avut relaţii apropiate cu 
mulţi fraţi credincioşi din Anglia, Italia, Elveţia, 
Germania şi chiar Statele Unite, unde a fost invitat 
şi la o conferinţă internaţională împreună cu fratele 
Mihai Ciopaşiu ca să prezinte situaţia evanghelizării 
din România. Cei doi au vizitat şi familia lui Liviu 
Giuroiu, care emigrase încă din 1980, la Chicago. Tot 
după revoluţie, Valentin cu Ani, la care s-au alăturat 
uneori şi Liviu cu Magdalena, au făcut călătorii în 
Austria, Elveţia, Italia şi Germania, prilez cu care 
s-au creat amintiri deosebite şi relaţii strânse, atât 
în prietenia dintre cele două familii, cât şi pe teme 
de cunoaştere a Cuvântului lui Dumnezeu.

În anul 2011 familia Giuroiu s-a mutat în Adunarea 
Crestină după Evanghelie din cartierul Muncii din 
Bucureşti, unde Valentin şi-a continuat slujirea 
Împărăţiei lui Dumnezeu prin predicare şi studiu 
biblic. În această perioadă a scris trei volume de 
poezii creştine şi trei volume de studii biblice 
asupra epistolelor către Efeseni, Filipeni şi Coloseni.

Dumnezeu l-a binecuvântat cu atingerea vârstei 
celor tari (Psalmul 90), dar tot El a vrut să-l 
pregătească pentru veşnicie printr-o încercare 
deosebită, cancerul. Deşi a fost o încercare foarte 
grea, a continuat să ofere învăţătură şi să scrie 
poezii. Până în ultima clipă a fost îngrijit cu atenţie 
şi devotament de Ani, care toată viaţa i-a spus 
„Valentinul meu”. 

Pe 24 februarie 2022, la vârsta de 80 de ani, 
Dumnezeu l-a chemat Acasă şi acum este fericit 
în prezenţa Lui, după o viaţă exemplară dedicată 
predicării Cuvântului lui Dumnezeu. 

Adunările de priveghi şi de înmormântare au 
avut loc în Adunarea Creştină după Evanghelie 
„Antiohia” din Bucureşti, în prezenţa multor fraţi 
şi surori din toate adunările din oraş, de la Uniune, 
din ţară şi din străinătate (pe online). 

Fratele Valentin, cum obişnuia să se semneze, a 
lăsat în urmă un „testament” spiritual: „Rămâneţi la 
Scriptură! Rămâneţi la adevăr!”.

 Liviu Giuroiu & Emanuel Răduţ
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Dacă se mai pot identifica şi alte persoane, în afară de cele deja menţionate, vă rugăm să ne scrieţi pe adresa redacţiei: 
secretariat.bce@gmail.com.

Rubrică realizată de Bogdan Emanuel Răduţ.

Piedici în calea uitării...  
fotografii din istoria trecută

Valentin Giuroiu (1941-2022) a fost un medic creştin, învăţător biblic, poet, scriitor de studii biblice şi un colaborator 
permanent la revista Calea Credinţei timp de decenii.

Vă prezentăm două amintiri cu fratele Valentin din slujirea dumnealui:

Foto 1 – Delegaţi străini la 
sediul Uniunii (1981)

Recunoaştem pe fraţii: Eugen 
Ilieş (Bucureşti), Petru Răşcanu 

(Bucureşti), Iosif Rotaru (Braşov), 
Victor Dumitrescu (Ploieşti), 

Mihail Simonis (Tălmaciu), Valentin 
Giuroiu (Bucureşti), Marc Luthi 

(Elveţia), Isidor Braunstein 
(Bucureşti), Bill Grumbaum (Anglia)

Foto 2  – Căsătorie în Adunarea 
Dragoş Vodă (1990)

Dr. Samuele Neghi (Italia), tradus de 
Dr. Valentin Giuroiu (Bucureşti), la 
o căsătorie în Adunarea din strada 

Dragoş Vodă nr. 76, Bucureşti.
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Întregul Sfat al ţării, preoţii şi bătrânii 
Au mituit străjerii să spună: "L-au furat

În timp ce noi dormirăm!", dând astfel curs minciunii,
De vreme ce-adevărul fusese: "A-nviat!"

Când Dumnezeu primise în mâinile de Tată
Ce-I oferise Fiul 'nainte de-a muri 

Şi-I prezentase duhul cu-a Sa integritate 
Făpturilor din ceruri pe care le uimi,

Întregul cer luase măreața hotărâre 
Vizând iertarea lumii de pe întreg pământ 

Dar şi o hotărâre pentru neprihănire 
Motive pentru care-nviat-a din mormânt

Căci Dumnezeul Vieții, cu brat atotputernic
Distruse în mormântu-I grozave legături
De lanțuri infernale din marele-ntuneric,
Puternicele forţe-n demonice structuri,

Scoțându-L la viață în noul trup de slavă....
La dreapta Sa în locuri cerești L-a înălţat... 
Invinsă este moartea cu toată-a ei otravă!

PRIN DUHUL JERTFEI SALE: „HRISTOS A ÎNVIAT!"

ÎNVIEREA

Cu temeri mari în suflet, dorind să n-aibă parte 
De muribunzi pe cruce în ziua de Sabat,
Iudeii vor grăbirea procesului de moarte 

Zdrobindu-i la picioare, cu-acceptul lui Pilat,

Pe doi îi şi zdrobiră. Pe-al treilea Il străpunge 
Cu suliţa în coastă, căci prea curând muri 

Şi-un sfânt izvor ţâşneşte cu apă şi cu sânge:
Dovada morţii Sale, dar... și cât îi iubi.

Înmormântarea
Pilat primi pe Iosif, sfătuitor de vază 
Și ucenic în taină, al lui Isus Hristos,

Ce îi ceru-n această târzie după-amiază 
Să îi permită, trupul din cuie să-L dea jos.

Femei din Galileea sosind de bunăvoie, 
Îl însoţesc pe losif, în gândul lui legat
Cu Nicodim ce-aduce şi smirnă şi aloe

Ca în mormânt s-așeze un trup îmbălsămat.

Glorioasa înviere
Sosise, iată, ziua dintâi a săptămânii.

Un înger înlesnise intrarea în mormânt...
Străjeri buimaci dând fuga, își înștiințau stăpânii 

De cele petrecute-n cutremur de pământ.

 Petrică Pleşa


